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цена 1.50 лева

Клиентите на ЕVN, която 
се управлява от  Йорг Зол-
фелмер, бяха без електри-
чество три дни 

USD/BGN: 1.51650    

-0.36%  
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28970   

     +0.37% 
Българска народна банка

Sofix: 361.48

    +0.69% 
Българска фондова борса

Новини ▶ 6

КЗК обвини „Булгартрансгаз” 
в злоупотреба  
с монополно положение

Новини ▶ 6 
Половината  
Черноморие  
остана без ток

BG40: 103.95

+1.32% 
Българска фондова борса

Коментар ▶ 2
Бедствието,  
наречено  
НЕК
Отговорите на въпросите 
защо се случи и какво 
правим, за да не се случи 
пак, отново са грешни. Да 
се мисли дългосрочно и 
стратегически, явно не е 
нужно

Компании ▶ 9
Kardan продава 
застрахователния 
си бизнес у нас
Компанията се разделя с 
ТВIH, но купува 93% от 
ПОК „Доверие” АД

Тема на деня ▶ 4-5
НУРТС слага 
ръка върху 
цифровизацията

И „Хану про”, която трябва 
да управлява четири мул-
типлекса, ще бъде прину-
дена да използва инфра-
структурата на оператора

Компании ▶ 8
Лошите кредити 
минаха летвата 
от 15% 
Потребителските кредити 
продължават да държат 
най-голям дял в графа 
„лоши кредити”, като 
те нарастват от 15.16% 
през май до 15.60%, сочи 
статистиката на нацио-
налната банка

Компании ▶ 9
Бориславова 
намали дела си  
в СИБаНК 
Мажоритарният собстве-
ник КВС вече държи близо 
84% от капитала на финан-
совата институция

Завой в 
пенсионната 
реформа

Увеличението на 
осигурителната вноска 
няма да се размине. 
Премиерът Бойко Борисов 
обмисля да увеличи 
осигуровките с 2% още от 
1 януари 2011 г. За сметка 
на това вдигането на 
осигурителния стаж с три 
години ще става на етапи, 
а не наведнъж от средата 
на 2011 г.  ▶ 7

Снимка Марина Ангелова
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Печеливш
Стив Балмър
 

Губещ
цветелина Бориславова

Най-голямата софтуерна компания в света Microsoft, която 
се управлява от Стив Балмър, изненада анализаторите и 
инвеститорите с ръст на печалбата от 48% за четвърто-
то тримесечие на финансовата година. Основният двига-
тел на тези резултати са добрите приходи от основните 
продукти на компанията, които в момента са операционна-
та система Windows 7 и офис пакетът Office 2010. 

Печалбата на СИБАНК за първото полугодие се е понижила 
с 80.3% до 1.8 млн. лв. За съпоставимия период на миналата 
година положителният финансов резултат беше 9.2 млн. лв., 
което е 1.32 лв. на акция. Общите приходи на трезора с пред-
седател на НС Цветелина Бориславова са намалели със 7.1% и 
за първите шест месеца на тази година са 45.9 млн. лв. 

Подробности на стр. 9

Петък
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цена 1.50 лева

Кметът на столицата 
Йорданка Фандъкова 
отвоюва столичното 
парно от държавата

USD/BGN: �.�����   

��.��% 
Българска народна банка

EUR/USD: �.����� 

     +�.��%
Българска народна банка

Sofi x: ���.��

    ��.��% 
Българска фондова борса

Новини ▶ �
Новини ▶ �
"Топлофикация" 
мина в ръцете 
на общината

BG��: ���.��

��.��%
Българска фондова борса

цена 1.50 лева

Компании  ▶ ��
Ръст на износа 
повиши продажбите 
на „София-БТ”   
Тютюневата фабрика 
излиза на печалба от 4.6 
млн. лв. за полугодието 
на 2010 г. 

Компании ▶ �����
Банките масово 
увеличават 
капитала си   
Постоянно растящият 
обем на лошите кредити 
и сложната макроиконо-
мическа обстановка у нас 
накараха банките да пред-
приемат нова маневра за 
запазване на бизнеса си - 
увеличение на капитала

Коментар ▶ �
Политически ход 
без мисъл
След като „Топлофика-
ция” отново е общинска, 
въпросът е как кмет-
ството ще изправи на 
крака едно дружество, 
което ежегодно излиза на 
загуба

Интервю ▶ ��
Бюрокрацията 
пречи на унгарските 
фирми у нас

Бъдещето на двустран-
ните отношения между 
България и Унгария е в 
сектора на услугите, каза 
Петер Черфалви, председа-
тел на Българо-унгарската 
търговска камара

Новини ▶ �
ГЕРБ отхвърли 
ветото 
за отпуските

„Президентът трябва да 
си поеме отговорността, 
че блокира вече 
три месеца тази 
антикризисна мярка на 
правителството”, каза 
социалният министър 
Тотю Младенов

Новини ▶ �
Завършването на 
пътните проекти 
струва 62 млн. лв.
До 15 дни трябва да 
бъде решено ремонтът 
на кои пътни участъци 
ще продължи и кои 
ще бъдат отложени за 
следващата година

П�р�ан Рус�но�, �ам.�м�н�с��р на �ранс�ор�а

Държавата ще се 
намеси в управлението 
на домейна .bg

Пореден рестарт 
на проекта 
“Горна Арда”

Споразумението между НЕК и австрийската EVN вдъхва 
нов живот на каскадата. Проблемите с екологичната оценка 
на проекта, инфраструктурата и изкупуването на терени 
в района обаче остават. Опозицията обяви споразумението 
за непрозрачно  ▶ ���

 �ам.�м�н�с��р на �ранс�ор�а

намеси в управлението 

Мнения

Защо „Топлофикация” 
непременно да е частна? 
За да плащаме 60 000 лв. 
месечна заплата на шефа 
й ли? Даваме ги на собстве-
ника на „Софийска вода”, 
той плаща за водата 5 ст. 
и ни я продава по 120-150 ст. 
Нима общината не може 
да управлява по-икономич-
но водоснабдяването на 
своите граждани? Искат и 
„Топлофикация” да подарят 
на някой чужденец. Срещу 
тлъст рушвет.

Стойно

„Топлофикация” да спре с 
изнудването по измислени-
те сметки. Искам да се от-
кажа от „Топлофикация”, ама 
не мога. Пак ще ми начислят 
тяхната „такса мощност” 
за общите части и сметка-
та ми пак ще е същата.

димитър Живков 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Обрат в дебата за 
пенсионната рефор-
ма. Стажът ще се 
вдига плавно,  

а не наведнъж. Oсигуров-
ките скачат с 2%  
от догодина

2 Миньори вдигат 
стачки заради пен-
сионните промени. 
Властта се кани да 

вдигне възрастта за пенси-
ониране при тежки условия 
на труд  

3Шефът на BP напус-
ка до дни. Отте-
глянето на Тони 
Хейуърд се  

очаква да бъде обявено пре-
ди публикуването на отче-
та на петролния гигант за 
първото полугодие 

Бедствието, наречено НЕК

Късно вечерта в четвъртък 
стотици хиляди души от Об-
зор до Ахелой останаха без ток. 
Домакинства, фирми, хотели. За 
три дни. В XXI век хората там се 
оказаха в бедствено положение, 
без да има бедствие. Ако не броим 
НЕК за такова. Ако се съди по 
медийните публикации, случката 
им се отразила благоприятно. В 
Равда прекарали романтична вечер 
на свещи и съзерцавали луната, 
информира „Фокус”. Държавата 
пратила допълнително полицаи и 
жандармерия, да не реши някой да 
се възползва от ситуацията, но ни-
кой не буйствал. Туристите малко 
се ядосали и искали да си ходят, но 
хотелиерите ги примамвали с топла 
салата и още по-топла бира. Така 
пише.

Най-вероятно засегнатите в 
първия момент по традиция са поз-
дравили майката и други роднини на 
електроразпределителното друже-
ство в региона. То по презумпция 
е лошо, основно понеже е чуждо. 
Оказа се обаче, че за трите дни без 
електричество трябва да благодарят 
на родната НЕК. Държавната.

Хронологично първи с инфор-
мация и подробности реагираха 

Отговорите 
на въпро-
сите защо 
се случи и 

какво правим, за 
да не се случи пак, 
отново са грешни. 
Да се мисли дъл-
госрочно и страте-
гически, явно не е 
нужно

коментар
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именно двете засегнати ЕРП-та 
- EVN и E.ON. Едва по-късно по 
медиите се показаха и хората от 
държавата. В първия момент НЕК 
заподозря, че счупеният стълб 
е „саботаж”, и не пропусна да 
информира за подозрението си. 
Оказа се, че подлият акт е дело на 
незнаен монтьор, който пропуснал 
да закачи нещо си по стълба преди 
30 години или някъде там. Тогава 
НЕК се оплака, че няма пари да 
ремонтира стълбовете.

По някаква причина никой не 
пожела да обясни защо половината 
Черноморие се захранва от един-
единствен далекопровод. Най-веро-
ятно в НЕК имат теория по въпро-
са. Никой не обясни и защо трябва 
да се чака голяма авария, за да 
поплачат как нямат пари за ремон-
ти, камо ли нещо друго. Нормално 
е, ако нещо не е наред, то да бъде 
артикулирано навреме. Но както е 
добре известно, в държавната ком-
пания не си падат по говоренето.

Но пък и само с говорене не ста-
ва. За да се изгради резервен дале-
копровод, са нужни пари, каквито 
държавата няма, поне не и сега. 
А за инвестиции и чужди пари 
трябва да се разчепкат структурата 
НЕК и дъщерният й Електроенер-
гиен системен оператор. Нещо, на 
което те твърдо се съпротивляват. 
Който го направи, после ще бъде 
обвиняван, че е разбил хубавата 
държавна компания и вероятно 
дори е съсипал енергетиката на 
страната.

По същия начин, по който 
енергийният министър Трайчо 
Трайков обвини предишните 
управляващи, че заради АЕЦ 
„Белене” и „Цанков камък” има 
недостиг на средства. Впрочем 
същите проекти, които сегашно-
то правителство продължава да 
движи. А отговорите на въпросите 
защо се случи и какво правим, 
за да не се случи пак, отново са 
грешни. За първия била отговор-
на съдбата, а по втория: НЕК ще 
получи пари за ремонти. Можете 
и сами да се сетите откъде ще 
дойдат. Да се мисли дългосрочно 
и стратегически, явно не е нужно. 
За да бъде принудена държавата 
да мисли по подобен начин обаче, 
е необходим и обществен натиск. 
А реакцията на обществото в този 
случай липсваше. 

филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg

▶ Така изглежда единственият далекопровод, който захранва 
черноморието



редакционна    3    
Понеделник 26 юли 2010  pari.bg

Възмездие

цитат

Спекулациите по въвеждане  
на 2% местен данък за  

училищата излезе в някои медии, без 
то да е стояло на дневен ред

Число на деня

300 
аптеки в страната може да бъдат закрити заради 

новите изисквания на здравното ведомство - да има 
естествена светлина и хората, които работят, да са 
фармацевти

▶

 Владислав Горанов, зам.-министър на финансите

Престъпността  
в България е куца,  
с хипертония  
и хемороиди

Позиция

Не предполагах, че 
има толкова много 
престъпност в България, 
докато спецполицаите не 
започнаха да си вършат 
работата и да ловят лоши-
те. Оказа се, че те не само 
са много, ами са и много 
болнави. Престъпността в 
България е куца, с хипер-
тония и хемороиди. Да се 
чуди човек как досега е 
успяла да оцелее с толко-
ва много диагнози.

„Килърите” са послед-
ният пример. Един от 
основните организатори 
в групата, която стои зад 
убийството на футболния 
бос Юри Галев - Петър 
Стоянов-Сумиста, се ока-
за с хипертонична криза. 
Притеснил се човекът, 
след като го арестували. 
Преди това, докато е орга-
низирал убийството (а от 
намеците в изказването на 
министъра на вътрешните 
работи Цветан Цветанов 
може би става въпрос за 
общо около 6 убийства), 
сърцето му е било здраво. 

Какво се случи в пре-
дишния епизод? Алексей 
Петров, ръководителят 
на друга престъпна група 
- т.нар. „Октопод”, бе 
пуснат от ареста за лече-
ние и рехабилитация на 
краката. Големия Маргин 
бе обвинен и в органи-
зиране на престъпна 
група, разпространявала 
наркотици. Съдиите обаче 
му разрешиха да си стои 
вкъщи, за да си лекува 
дисковата херния и да се 
погрижи за хемороидите 
си 4-та степен. 
И бившият шеф на об-
щинския съвет във Варна 
Борислав Гуцанов се ока-
за доста хилав. След като 
бе арестуван, адвокатът 
му сподели, че той трябва 
да стои в болница заради 
двустранна пневмония, но 
освен това има и пробле-
ми със стомашно-чревния 
тракт и сериозно схваща-
не на лявата половина на 
тялото.

Или престъпниците ни 
са куци, кьорави и сакати, 
или съдебните лекари са 
такива, за да изпадаме в 
подобна комична ситуа-
ция - полицията да хваща 
престъпниците, но те да 
си лежат на топло вкъщи 

Защо ста-
ва така, че 

когато (ако) спецпо-
лицията успее да си 
свърши работата и 
да задържи прес-
тъпните босове, те 
остават у дома си, за 
да си лекуват кра-
ката, дископатията, 
простатата, сърцето 
или хемороидите?

дарина Черкезова 
dcherkezova@pari.bg

 Срещу петима от задържаните по време на операция „килърите” ще бъде повдигнато обвинение за убий-
ството на футболния бос Юри Галев, съобщи министърът на вътрешните работи цветан цветанов (вдя-
сно). Поръчителят е Янко Попов-Туци, мотивите - лични и бизнес конфликти. Сред основните организатори 
са шефът на Българската федерация по сумо Петър Стоянов и Васил костов-Васко кеца. цветанов допълни, 
че в момента се работи по още 6 нови убийства, свързани с групата, но не коментира подробности

▶

Снимка марина ангелова

или по болниците, а не в 
затвора. Или пък да бъдат 
наказвани с пробация, за 
да могат да не се откъсват 
от ежедневните си крими-
нални дейности. А после 
съдът дори им казва - из-
винявайте, невинни сте. 

Е, как няма да ни кри-
тикуват от Европейската 
комисия?! Хем някой се 
опитва да залови лошите, 
хем те успяват да надхит-
рят системата. Преди си 
бяхме добре - за прес-
тъпността и размерите 
й се говореше с догадки 
и недомлъвки. Сега вече 
е ясно, че има големи 
престъпни групировки, а 
някои от организаторите 
им вече дори са арестува-
ни. Но също така е ясно 
и че трудното тепърва 
предстои и има голяма 
вероятност те да не бъдат 
наказани ефективно, за да 
може доброто в приказна-
та ни държава да победи. 
Далеч съм и от мисълта 
да хваля спецполицаите, 
все пак това е работата 
им - да хващат лошите 
и да пазят добрите. И 
затова им се плаща, нали? 
Крайно време беше да си 
заслужат заплатите. Сега 
остава и в съдилищата да 
започнат да си заработват 
месечното възнагражде-
ние. Но не онова, което 
им плащат обвиняемите, а 
държавата.
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До 2012 г. всички телевизии 
и радиа в България трябва 
да бъдат излъчвани с ци-
фров сигнал. Реализацията 
на тази цифровизация на 
електронните медии обаче 
остава под въпрос заради 
кратките срокове, в които 
трябва да бъде приключена. 
За едно е ясно - Национал-
ното управление “Радио и 
телевизионни станции” ще 
стои в дъното на целия про-
цес заради наличната си ин-
фраструктура, която покрива 
цялата страна и в момента. В 
момента то може да излъчва 
само аналогов сигнал, което 
обаче ще се промени. Или 
поне такива са плановете на 
новите собственици на дру-
жеството - кипърската оф-
шорна компания Mancelord 
Limited, представлявана в 
България от председателя 
на Надзорния съвет на Кор-
поративна търговска банка 
Цветан Василев. Сделката 
между офшорката и “Вива-
ком” бе сключена в началото 
на април и включва отде-
лянето на управлението от 
структурата на телекома в 
отделно дружество - “НУР-
ТС България”.  

Сделки и преговори
Според официално обяве-
ните параметри “НУРТС 
България” трябваше да бъ-
де поделено поравно между 
Mancelord Limited и “Вива-
ком”. Справка с Търговския 
регистър обаче показва, че 
дружеството е 100% собстве-
ност на кипърската фирма. 

Официална информация 
за финансовите параметри 
на продажбата не бе опове-
стена, но според различни 
източници тя е на стойност 
около 100 млн. лв. Плано-
вете на новия собственик 
са свързани с инвестиции в 
дружеството и продажбата 
му след 3 до 5 години.

Паралелно с изкупуването 
на “НУРТС България” стана 
ясно, че е сключена сделка и 
за изкупуването на българ-
ското представителство на 
словашката компания “Та-
уърком”, която притежава 
2 от общо 6 лиценза за из-
граждане на мултиплекси у 
нас. Именно чрез тях ще се 
излъчва цифровият сигнал 
на телевизии и радиа след 
2012 г. 

Двете покупки минаха и 
през телекомуникационния, 
и през антимонополния ре-
гулатор. Според официал-

ната позиция на КЗК обаче 
сделката не попада в юрис-
дикцията на регулатора, за-
щото Mancelord Limited на 
практика не е реализирала 
никакви приходи за 2009 г. 
Това изкарва дружеството 
извън Закона за защита на 
конкуренцията. 

Останалите 4 лиценза за 
изграждане на мултиплекси 
на територията на България, 
в които се включва и раз-
пространението на сигнала 
на БНТ и БНР, бяха спече-
лени от латвийската “Хану 
про”. Компанията обаче е 
системен интегратор на по-
добни мрежи и досега не е 
инвестирала в изграждане-
то на подобни системи, а е 
отговаряла само за техниче-
ската част. 

Съмнения
Малко преди спечелването 
на конкурса за разпростране-
ние на БНТ и БНР главният 
изпълнителен директор на 
“М-Тел” Андреас Майехо-
фер обяви, че процедурата 
е с предрешен победител, 
което ще доведе до монопол 
на този пазар. Той не обя-
ви предварително името на 
сочения от него за сигурен 
фаворит, но заяви, че “Хану 
про България” преговаря за 
сливане с “Тауърком Бъл-
гария”, което на практика 
би означавало, че една и 
съща компания ще отговаря 
за управлението на всички 
мултиплекси у нас. 

Информацията за подобни 
преговори обаче бе отхвър-
лена както от “Хану про”, 
така и от представителя на 
собственика на “НУРТС 
България”, респективно и 
на “Тауърком България”, 
за страната ни Цветан Ва-
силев. По думите му обаче 
латвийците са осъществи-
ли преговори с “НУРТС 
България” за използване на 
инфраструктурата на друже-
ството у нас, която включва 
800 стратегически обекта 
на територията на цялата 
страна. На практика това е 
единствената мрежа, която 

И “Хану про”, която трябва  
да управлява 4 мултиплекса, 
ще използва инфраструктурата 
на оператора

100
▶ млн. лв. е стойност-
та на сделката за “нУРТС 
България”, твърдят нео-
фициални източници от 
бранша

Христо Ласков
hlaskov@pari.bg

може да излъчва телевизия 
и радио в национален ма-
щаб. Според специалисти от 
бранша изграждането дори 
само на част от цифровите 
мултиплекси навреме без 
използването й е на практика 
невъзможно. 

Мрежата
Инвестицията в един цифров 
мултиплекс е от порядъка на 
100 млн. EUR, коментират 
от бранша. Тези средства са 
необходими, за да може да 
бъде постигната плътност от 
60-70% покритие на населе-
нието с излъчвания сигнал. 
Това е и минималният праг 
на покритие, с който Бълга-
рия ще покрие изисквани-
ята. За да стане това дори 
само за 2 от обществените 
мултиплекси и третия, който 
отговаря за разпространени-
ето на сигнала на БНТ и БНР, 
е необходимо изграждането 
на 600-700 нови предавателя 
на територията на цялата 
страна. Именно това е и 
най-адекватният начин за 
действие в ситуацията, смя-
тат от бранша. Всеки един 
от мултиплексите може да 
смесва между 6 и 10 канала. 
От тях 2-3 може да бъдат с 
висока резолюция (HD), а 
останалите са със стандарт-
на резолюция (SD). 

Оказва се, че използва-
нето на инфраструктурата 
на НУРТС е единственият 
адекватен изход от ситуаци-
ята. Причина за по-големия 
брой необходими преда-
ватели са технологичните 
ограничения на цифровите 
технологии, които имат по-
малък обхват на излъчване 
спрямо аналоговите. Така 
например само за плътното 
покритие на София с ци-
фров сигнал трябват поне 
6-7 мощни предавателя. Ко-
ето на практика означава, 
че НУРТС не може да бъде 
изключен от уравнението за 
цифровизацията на радио- и 
телевизорния сигнал у нас.

По същия начин, по който 
преди години алтернативни-
те телекоми бяха принудени 
да използват мрежата на 
БТК, за да предлагат го-
ляма част от услугите си, 
така и операторите на мул-
типлексите ще трябва да се 
възползват от услугите на 
“НУРТС България”. Цените 
за това обаче са неясни.

600
▶ или 700 нови предава-
теля трябва да бъдат 
изградени в България, за 
да може да се осъществи 
цифровизацията

Цифровите 
предавате-

ли имат доста по-
малък обхват в 
сравнение с ана-
логовите, което 
означава по-го-
ляма гъстота на 
изграждането им

2009 г.

2010 г.

Какво е мултиплекс

Цифри

Мултиплекс или мултиплексор е устройство, което смесва сигналите 
на няколко телевизии и ги превръща в единен цифров сигнал, който впоследствие 
стига до приемниците на потребителите чрез покривни антени.
В България е предвидено изграждането на � мултиплекса � един, 
който отговаря за излъчването на държавните телевизии, и още �, които 
да разпространяват останалите телевизионни и радиоканали. 
Всеки от тях може да смесва между � и �� канала. От тях ��� може 
да бъдат с висока резолюция �HD�, а останалите са със стандартна резолюция.
Системата на действие на мултиплексора включва няколко стъпки:

Сигналите на телевизиите постъпват в устройството през различни входове.

Постъпили в мултиплексора, сигналите на телевизиите се обединяват в единен сигнал, 
който е изпращан до покривните антени.

Сигналът стига до потребителите, а за да го гледат, те имат нужда от телевизор 
с дигитален декодер. За да осигури такива за всички домакинства в България, 
председателят на СЕМ Георги Лозанов иска �� млн. лв. от държавата и компаниите, 
които ще изграждат мултиплексите.

�.

�.

�.

100 000 000 EUR

5 юни
22 юни
11 ноември

е инвестицията в изграждането на един мултиплекс

"Тауърком" печели първите � лиценза за изграждане на мултиплекси

"Хану про" печели � лиценза за изграждане на мултиплекси

Правителството обявява, че и последният, шести мултиплекс, 
който ще разпространява сигнала на БНТ и БНР, ще бъде частен. 
Предходното правителство е заделило ��� млн. лв. от фискалния резерв, 
за да финансира изграждането на планирания дотогава държавен мултиплекс

7 април

23 юни

15 юли

"Виваком" обявява, че продава ��% от НУРТС на кипърската офшорна компания 
Mancelord Limited, близка до Цветан Василев

Сделката за продажбата на НУРТС получава одобрението на всички регулаторни 
органи в България. От съобщението на КЗК става ясно, че Mancelord Limited е 
собственик и на "Тауърком", с което компанията придобива � от шестте лиценза 
за изграждане на мултиплекси

КРС избира "Хану про" за победител в търга за изграждането на последния 
мултиплекс, който отговаря за разпространението на БНТ и БНР. От "М�Тел" 
твърдят, че процедурата е опорочена и победителят е предварително ясен

планира да изгради "Хану про". С тях компанията ще се опита да покрие цяла 
България с цифров сигнал. Според експерти обаче това е невъзможно, 
защото само за София са необходими поне ��� предавателя

70 до 80 предавателя
Графика: Вихър Ласков
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НУРТС слага ръка върху       цифровизацията
България залага на 
най-новите техно-
логии, за да навакса 
изоставането 

България пое ангажимента 
да премине към цифрово 
телевизионно и радиораз-
пръскване още през 2006 г. 
Процесът обаче се забави 
ненужно през годините, 
което поставя под въпрос 
спазването на крайния срок 
за приключването му, който 
е началото на 2012 г. 

оспорване
Проблемите за избора на 
компаниите, които ще уп-
равляват цифровите мул-
типлекси или устройствата, 

които де факто разпрос-
траняват цифровия сигнал 
на телевизиите, започнаха 
още с двата търга. Те бяха 
оспорени пред Висшия ад-
министративен съд (ВАС). 
Паралелно с това текстове-
те в Закона за е-съобщения, 
определящи правилата за 
провеждане на тръжните 
процедури, бяха обявени за 
противоконституционни от 
Конституционния съд. 

Освен това се разрази и 
полемика около създаване-
то на т.нар. държавен мул-
типлекс, който да отговаря 
за разпространението на 
БНТ и БНР. Предходно-
то правителство искаше 
държавата сама да създаде 
такъв, за което бяха заделе-

ни 150 млн. EUR. В края на 
ноември миналата година 
обаче правителството ре-
ши, че и този мултиплекс 
ще бъде изграден от частна 
компания - “Хану про”. Тя 
трябва да осигури покри-
тие на 95% от територията 
на страната до 31 декември 
2012 г. и чрез нея да преда-
ва 4 цифрови програми на 
БНТ (одобрени от СЕМ) 
и БНР.

Наваксване
Освен това България реши 
да заложи на най-новата 
технология за цифрови-
зация - MPEG-4, с което 
да навакса изоставането 
си от останалите страни 
членки на ЕС. Това създава 

допълнителни ограниче-
ния, което допълнително 
превръща НУРТС в неза-
меним участник в процеса 
по цифровизация.

Сред другите проблеми, 
които може да срещне за-
дължителното въвеждане 
на цифровата телевизия, 
е липсата на приемници у 
нас. Затова и председателят 
на Съвета за електронни 
медии Георги Лозанов по-
иска 50 млн. лв. за обо-
рудване на най-бедните 
и затруднени социални 
слоеве с необходимите им 
технологии за гледане на 
телевизия. Парите във фон-
да ще идват от държавата и 
собствениците на цифрови-
те мултиплекси.

Понеделник 26 юли 2010  pari.bg

Процесът се забави ненужно 
2009 г.

2010 г.

Какво е мултиплекс

Цифри

Мултиплекс или мултиплексор е устройство, което смесва сигналите 
на няколко телевизии и ги превръща в единен цифров сигнал, който впоследствие 
стига до приемниците на потребителите чрез покривни антени.
В България е предвидено изграждането на � мултиплекса � един, 
който отговаря за излъчването на държавните телевизии, и още �, които 
да разпространяват останалите телевизионни и радиоканали. 
Всеки от тях може да смесва между � и �� канала. От тях ��� може 
да бъдат с висока резолюция �HD�, а останалите са със стандартна резолюция.
Системата на действие на мултиплексора включва няколко стъпки:

Сигналите на телевизиите постъпват в устройството през различни входове.

Постъпили в мултиплексора, сигналите на телевизиите се обединяват в единен сигнал, 
който е изпращан до покривните антени.

Сигналът стига до потребителите, а за да го гледат, те имат нужда от телевизор 
с дигитален декодер. За да осигури такива за всички домакинства в България, 
председателят на СЕМ Георги Лозанов иска �� млн. лв. от държавата и компаниите, 
които ще изграждат мултиплексите.

�.

�.

�.

100 000 000 EUR

5 юни
22 юни
11 ноември

е инвестицията в изграждането на един мултиплекс

"Тауърком" печели първите � лиценза за изграждане на мултиплекси

"Хану про" печели � лиценза за изграждане на мултиплекси

Правителството обявява, че и последният, шести мултиплекс, 
който ще разпространява сигнала на БНТ и БНР, ще бъде частен. 
Предходното правителство е заделило ��� млн. лв. от фискалния резерв, 
за да финансира изграждането на планирания дотогава държавен мултиплекс

7 април

23 юни

15 юли

"Виваком" обявява, че продава ��% от НУРТС на кипърската офшорна компания 
Mancelord Limited, близка до Цветан Василев

Сделката за продажбата на НУРТС получава одобрението на всички регулаторни 
органи в България. От съобщението на КЗК става ясно, че Mancelord Limited е 
собственик и на "Тауърком", с което компанията придобива � от шестте лиценза 
за изграждане на мултиплекси

КРС избира "Хану про" за победител в търга за изграждането на последния 
мултиплекс, който отговаря за разпространението на БНТ и БНР. От "М�Тел" 
твърдят, че процедурата е опорочена и победителят е предварително ясен

планира да изгради "Хану про". С тях компанията ще се опита да покрие цяла 
България с цифров сигнал. Според експерти обаче това е невъзможно, 
защото само за София са необходими поне ��� предавателя

70 до 80 предавателя
Графика: Вихър Ласков

Снимка марина ангелова
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Комисията за защита на 
конкуренцията определи, 
че държавният монопо-
лист „Булгартрансгаз” 
злоупотребява с господ-
стващо положение. Реше-
нието е по сигнал на две 
фирми, които изграждат 
газов терминал край Плов-
див. Предстои комисията 
да реши каква санкция да 
наложи на газоразпредели-
телната компания.

„Докато ние сме тук, 
няма да видите газ”
Проектът, който разработ-
ват „Си Ен Джи Марица” 
и „КарловоГаз”, предста-
влява терминал за ком-
пресиране на газ, който 
после се транспортира 
към хранилища в девет 
общини, отдалечени от 
газопреносната мрежа. Съ-
оръжението ще се намира 
до село Граф Игнатиево 
над Пловдив и е утвърдено 
с рамково споразумение 
между Европейската банка 
за възстановяване и разви-
тие, Международния фонд 
„Козлодуй” и правител-
ството. Едно от изисква-
нията на технологията е 
терминалът да е близо до 
преносната мрежа, но да 
има и пътна комуникация, 

за да може да се пренася 
газът. „По тази причина 
изборът на място не е мно-
го голям”, обясни пред в. 
„Пари” Пламен Павлов, 
управител на „Си Ен Джи 
Марица”. Така че за най-
подходящ е избран терен 
в местността Залъмова мо-
гила. През 2007 г. проектът 
е разработен, съгласуван с 
институциите и внесен в 
„Булгартрансгаз”. От ком-
панията отговорили, че не 
одобряват мястото, защото 
отстоянието не е достатъч-
но. Според Павлов става 
дума за „субективни оцен-
ки. Причината да мисли 
така е, че отговорът, който 
получава от служителите, 
е: „Докато ние сме тук, 
няма да видите газ”. 

„Жив  
социализъм”
Управителят на фирмата 
обясни, че изобщо не е от 
компетенциите на „Бул-
гартрансгаз” да преценява 
дали проектът отговаря 
на изискванията. Той е 
изготвен и съгласуван с 
определените по Закона за 
устройството на територи-
ята специалисти и инстан-
ции. „В „Булгартрансгаз” 
не са разбрали, че вече не 

КЗК обвини „Булгартрансгаз” 
в злоупотреба с монопол 
Държавната компания отказала достъп до мрежата си на фирма, 
въпреки че тя е имала необходимата документация

живеят във времето, когато 
в България нямаше орга-
ни, които да се занимават 
с тази нормативна уредба”, 
коментира Пламен Павлов. 
„Да, сигурно някога по 
времето на социализма 
единствените специалисти 
са били на „Булгаргаз”. И 

единствените хора, които 
са казвали „да” или „не”, 
са били там. Но сега това 
се прави от съвсем дру-
ги структури. И понеже 
те продължиха да живеят 
в другото време, ние се 
жалвахме в КЗК”, обясни 
бизнесменът.

Случаят продължава 
В резултат на жалбата от 
миналата година антимо-
нополната комисия преце-
нява, че „Булгартрансгаз” 
необосновано пречи на 
достъпа до газопреносната 
мрежа и прави невъзможно 
осъществяването на инвес-

тиционния проект. Сега 
представителите на дру-
жеството ще бъдат изслу-
шани от КЗК, след което 
комисията ще реши - дали 
да наложи санкция, или да 
задължи компанията да из-
пълни задълженията си.

Филипа Радионова

Консорциум 
„Тракия 4” ще строи 
последния лот
Агенция „Пътна инфра-
структура” (АПИ) обяви 
сдружение „Тракия 4” за 
строител на Лот 4 (участък 
между Ямбол и Карнобат) 
от магистрала „Тракия”. В 
него влизат девет български 
фирми. Част от компании-
те са: „Холдинг пътища”, 
„Галчев инженеринг груп”, 
„Пътинженерингстрой - Т”, 
„Мостстрой”. Консорциу-
мът спечели изграждането с 
дадената от него най-ниска 
ценова оферта от 174.7 млн. 
лв. без ДДС. 

Агенцията избра и из-
пълнител на строителния 
надзор за същия лот на 
аутобана. Пловдивското 
дружество „План инвест - 
Пловдивинвест - ЛОТ4” ще  
осъществява строителния 
надзор на обекта. В консор-
циума влизат „План инвест” 
и „Пловдивинвест”. Усло-
вието, което е определящо 
при избор на изпълнител, е 
икономически най-изгодна 
оферта. Пловдивското сдру-
жение предложи да осъщест-
ви надзора за 812 хил. лв. 
без ДДС.

Пътната агенция подписа 
и допълнителното споразу-

мение за промяна в услови-
ята на договора за строител-
ството на автомагистрала 
„Люлин”. Строител на 19 
км аутобан е турската фирма 
„Мапа Дженгиз”. Целта на 
адендума е да се избегнат 
бъдещи спорове и недоразу-
мения между възложителя 
и изпълнителя. След под-
писването председателят на 
УС на АПИ Божидар Йотов 
коментира, че строителните 
работи по автомагистралата 
може да започнат веднага с 
необходимите темпове, за да 
се спази крайният срок.

Изпълнителят ще дължи 
неустойка в размер на 14 
млн. EUR, ако изграждането 
не е завършено до 31 декем-
ври 2010 г. и аутобанът не е 
пуснат в експлоатация до 15 
май 2011 г. Друга клауза от 
споразумението - ако турска-
та фирма не извърши стро-
ителни работи за 142 млн. 
EUR до края на годината, ще 
дължи на АПИ 75%, което 
е размерът на европейското 
финансиране, от разликата 
между договорената сума и 
стойността на реално изпъл-
нените работи. 

Николета Цветкова

вече не е от компетенциите на „Булгартрансгаз” да оценява параметрите, коментираха от фирмата  
жалбоподател снимка bloomberg

▶

Туристическият 
бранш тепърва  
ще изчислява  
загубите си

Почти цялото Южно Чер-
номорие и стотици хиляди 
туристи останаха без ток в 
продължение на дни, след 
като стълб от мрежата ви-
соко напрежение на НЕК 
се счупи. 

Причината е дефект в 
монтажа отпреди години, 
въпреки че в началото от 
Националната електриче-
ска компания заподозряха 
саботаж. Туристическият 
бранш понесе сериозни за-
губи, много туристи са си 
тръгнали, а други са отка-
зали резервации, съобщиха 
хотелиери. Заради аварията 
спиране на тока имаше и в 
райони около Варна.

Единствен
Без ток останаха клиен-
тите на EVN по южното 
крайбрежие. Аварията е 
засегнала далекопровода 
„Галатея”, който се оказа, 
че единствен захранва ре-
гиона. През по-голямата 

част от петъка селищата от 
Обзор до Ахелой бяха из-
цяло без ток, впоследствие 
беше въведен режим. При 
аварията за половин час 
под земята са били бло-
кирани 200 служители на 
мини „Черно море”. 
   В събота на обяд електри-
ческият стълб беше подме-
нен и електроподаването 
постепенно се нормали-
зира, след като започна 
поетапното включване на 
захранването. 

Екзотични проекти 
Енергийният министър 
Трайчо Трайков обеща, че в 
годишната инвестиционна 
програма на дружеството 
ще бъдат предвидени пари 
за подмяна на най-риско-
вите съоръжения. Той по-
сети мястото на аварията 
в област Варна. Основни-
ят проблем е, че през по-
следните 10 години не се 
е инвестирало в подмяна 
и поддръжка на мрежата, а 
„в интересни и екзотични 
проекти, като „Белене” и 
„Цанков камък”, обясни 
министърът.

Филипа Радионова

Половината Черноморие  
остана без ток за 3 дни

 Регионалният мениджър на EVN Йорг Золфелнер 
показва счупения електрически стълб 

снимка марина ангелова

▶
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Хотелиерите от големите курорти искат повече права
Категоризацията на 
хотелите да остане 
безсрочна, но те да се 
проверяват  
на 5 години,  
искат от бранша
Хотелиерите в големите 
курортни комплекси като 
„Слънчев бряг”, „Златни 
пясъци”, „Албена” и „Пам-
порово” искат повече права 
и ясен статут. Това е една от 
темите, която тепърва ще се 
дискутира с идеята да бъде 
отразена в новия Закон за 
туризма. „Може би е нужно 
дори да се създаде отде-
лен закон за националните 
курорти, защото ние сме с 
неясен статут”, коментира 
за в. „Пари” Елена Иванова, 
председател на Съюза на 
собствениците в Слънчев 
бряг.

 „Курортите трябва да 
имат по-голяма автоном-
ност в решенията, свързани 
с местната инфраструктура, 
маркетинг и реклама и т.н.”, 
коментира за в. „Пари” Бла-

гой Рагин, председател на 
Българската хотелиерска 
и ресторантьорска асоци-
ация. 

В края на седмицата хо-
телиерите се срещнахa 
със зам.-министъра, отго-
варящ за сектор туризъм 
Иво Маринов, във връзка 
с подготовката на новия 
Закон за туризма. Два дни 
по-рано в подобен формат 
бе проведена дискусия и с 
представителите на сдру-
женията на туроператорите 
и турагентите.

Какво искат  
хотелиерите
„Това, около което постиг-
нахме консенсус, е в новия 
закон да бъде отбелязано, че 
категоризацията на хотелите 
ще бъде безсрочна, но обек-
тът ще бъде проверяван нa 
всеки пет години дали все 
още отговаря на критерии-
те”, каза Рагин. По думите 
му хотелиерите подкрепят 
идеята за въвеждане на ту-
ристическо райониране, но 
тепърва ще се обсъжда въ-

просът дали членуването в 
даден район да бъде задъл-
жително или не.   

Какво искат  
туроперарорите
Регистрационният режим 
на туроператорите и тура-
гентите и контролът на дей-
ността им са били един от 
основните въпроси, засег-
нати по време на срещата 
между браншовите им орга-
низации със зам.-министър 
Иво Маринов. От минис-
терството са попаднали на 
5-6 случая, в които едни и 
същи лица са били вписани 
като фиктивни управляващи 
на различни туристически 
компании. 

Обяснението е, че за да се 
регистрира туроператорска 
или турагентска компания 
лицето трябва да има оп-
ределено образование или 
стаж, но в повечето слу-
чаи те разполагат само със 
средствата и затова наемат 
фиктивни управители.

Едно от предложенията 
било да се създаде орган 

в рамките на икономиче-
ското министерство, който 
да отговаря за контрола на 
дейността в сферата на ту-
ризма. 

Туроператорите са под-
крепили идеята за създаване 
на национална туристиче-
ска организация, която да 
отговаря за рекламно-ин-
формационната дейност в 
бранша, но конкретната й 
структура тепърва ще се 
дискутира.

Развръзката
До края на месеца браншо-
вите организации трябва да 
представят в писмен вид 
предложенията си във връз-
ка с подготовката на новия 
Закон за туризма. В начало-
то на август предстоят нови 
срещи между сдруженията 
и държавната власт. Очаква 
се през септември цели-
ят текст на закона да бъде 
готов, за да може да бъде 
представен за разглеждане 
в Министерския съвет през 
октомври.

Дарина Черкезова

▶ Целта на зам.-министъра с ресор туризъм иво Мари-
нов е през октомври текстът на новия закон за тури-
зма да бъде подготвен и представен за разглеждане в 
Министерския съвет                                  снимка марина ангелова

Завой в пенсионната реформа след 
среща на премиера със синдикатите
Осигуровките може да 
се вдигнат още дого-
дина, стажът ще се 
увеличава плавно

Плановете за пенсионна 
реформа на правителство-
то претърпяват поредна 
промяна. След петъчната 
среща на премиера Бойко 
Борисов със синдикатите 
стана ясно, че вдигането на 
осигурителния стаж няма 
да става наведнъж с три 
години от 1 юли 2011 г., а 
плавно с половин година на 
всеки шест месеца. Освен 
това е възможно още от 1 
януари 2011 г. осигурител-
ната вноска да се вдигне с 
2% и да се върне на нивата 
от 2009 г.

обрат
Новината за плавното вди-
гане на осигурителния 
стаж дойде от министъра 
на труда Тотю Младенов. 
Миналата седмица след 
последното заседание на 
тристранката също той съ-
общи, че плавно до 2015 
г. ще се вдига възрастта за 
пенсиониране на хората, 
работещи при тежки усло-
вия (първа и втора катего-
рия труд). Първоначалният 
вариант бе от средата на 
2011 г. с три години да се 
вдигне възрастта за ранно 
пенсиониране при мъжете 
и с пет - при жените. Сега 
след срещата с премиера 
от КТ „Подкрепа” заявиха, 
че вероятно възрастта за 
пенсиониране на жените, 
които се трудят при пър-
ва и втора категория, ще 
бъде увеличена само с три 
години. От КНСБ побър-
заха обаче да уточнят в 
специално съобщение, че 
не са поставяли подобни 
искания. 

може да се мисли едва кога-
то българската икономика 
излезе от кризата.

Работодателите са против 
и криминализирането на не-
плащането на осигуровки. 
Според тях криминализира-
не може да се допусне само 
за укриване на осигурител-
ни плащания чрез фалшиви 
счетоводни документи. Не-
плащането на осигуровки 
върху реалния размер на 
заплатата обаче става със 
съгласието и на работника, 
това означава ли, че и той 
е заплашен от затвор, пита 
Васил Велев.

В понеделник предстои 
среща на работодателските 
организации със синдикати-
те, на която трябва да бъдат 
изяснени противоречията 
по пенсионната реформа. 
После ще излезем и с обща 
позиция пред правителство-
то, заяви председателят на 
БСК Божидар Данев, който 
е домакин на срещата.

Мила Кисьова

Синдикатите твърдо не 
приемат пенсионната ре-
форма във вида, предлаган 
от правителството. Според 
тях финансово системата 
може да бъде укрепена с 
вдигане на осигурителната 
вноска, а не на стажа. Два 
дни след като заплашиха с 
национални протести през 
септември, те бяха пока-
нени от премиера Бойко 
Борисов за изслушване на 
позицията им.

Представихме аргументи 
за необходимостта от уве-
личаване на осигурителната 
вноска така както бе напра-
вено в редица държави от 
ЕС още през 2009 г., заявиха 
от КНСБ. Те дават пример 
с Унгария, която е вдигнала 
осигурителната вноска - с 
6%, Русия - с 6%, Румъния 
- с над 3%, Литва - с 2%, 
Германия - с 0.5%. Велико-
британия пък се канила да 
увеличи осигуровките с 1% 
от 1 април 2011 г.

По думите на синдикати-

те Борисов е подкрепил и 
„криминализирането на не-
плащането на осигурителни 
вноски върху реалния размер 
на работните заплати”. Тази 
формулировка означава, че 
затвор ще заплашва само 
укриването на осигурителни 
плащания, но не и неплаща-
нето. Премиерът е казал, че 
през септември Министер-
ството на правосъдието ще 
внесе необходимите промени 
в Наказателния кодекс.

изненада
Работодателските органи-
зации са изненадани от то-
зи ход в дебата за пенсион-
ната реформа. Сега, какво, 
и ние ли да искаме среща 
с премиера, реагира Ва-
сил Велев, председател на 
АИКБ. Бизнесът е твърдо 
против вдигането на осигу-
ровките по време на криза, 
заяви той. Само преди дни 
министър Тотю Младенов 
обяви, че за увеличаване 
на осигурителната вноска 

Вдигането на вноската 
ще бъде голяма грешка

Мнения

Няма друга 
алтернатива 

освен вдигане на 
осигурителния стаж

васил велев, 
председател на аикБ

Вдигането на осигури-
телната вноска ще бъде 
голяма грешка. Според 
нас само съкращаване 
на публичните разходи, 
увеличаването на събирае-
мостта на осигуровките и 
увеличаването на осигури-
телния стаж може да решат 
проблемите на пенсионна-
та система. 

Вдигането на стажа не 
е българска измислица. 
Виждате каква е демограф-
ската картина - население-
то застарява, увеличава се 
средната продължителност 

на живота, не се раждат 
достатъчно деца, няма кой 
да работи, за да изкарва 
пенсиите на все по-го-
лемия брой пенсионери. 
Няма друга алтернатива. 
Реформата не е лека, но 
трябва да се направи.

И работникът ли е  
застрашен от затвор
Неплащане и укриване на 
осигуровки са две коренно 
различни неща и това трябва 
да се отчете, ако се въвежда 
криминализиране. Неплаща-
нето на осигуровка може да 
бъде заради забавени пари 
от страна на държавата и 
общините. Това означава ли, 
че собственикът на фирмата 
ще лежи в затвора? При ук-
риването на осигуровки дали 
работникът също е застра-
шен от затвор, защото той 
плаща 40% от осигуровката? 

Увеличаване на оси-
гурителната вноска не 
означава, че ще се увеличат 
приходите в НОИ. Видяхме 
какво стана с увеличаването 
на акциза на цигарите. В 
криза всяко увеличение на 

Неплащане и 
укриване на 

осигуровки са две 
коренно различни 
неща 

Божидар Данев, 
председател на Бск

данъчно-осигурителната 
тежест води до потъване на 
икономиката в сивия сектор.  
Приветстваме плавното уве-
личаване на стажа, защото 
това създава големи смуще-
ния. По данни на НОИ само 
в армията през последния 
месец 800 служители вече 
са поискали да се пенси-
онират заради пенсионната 
реформа. 

осигурителният стаж ще се вдига плавно, а не наведнъж, съобщи министърът 
на труда Тотю Младенов (вдясно) след срещата на синдикатите с премиера 
Бойко Борисов                     снимка марина ангелова

▶
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Лошите кредити минаха 
летвата от 15% през юни

Лошите кредити покориха 
нов връх и в края на юни те 
достигат 15.11% от общо 
отпуснатите заеми, показ-
ват данни на БНБ. Увеличе-
нието им обаче забавя хода 
си. През юни лошите кре-
дити са се увеличили със 
198.333 млн. лв. до 5.866 
млрд. лв. Месец по-рано 
увеличението на необслуж-
ваните кредити беше с 371 
млн. лв., а през май - 424 
млн. лв. 

Според банкерите вече 
има сигнали за подобрение 
на ситуацията. “Качеството 
на портфейлите ще започне 
да се стабилизира и към 

края на тази и началото на 
следващата година нивата 
ще се задържат, след което 
ще тръгнат нагоре”, обясни 
Петър Андронов, главен 
изпълнителен директор на 
СИБАНК. По думите му, 
макар и по-късно, българ-
ската банкова система и 
кредитните портфейли ще 
последват тенденциите в 
Централна Европа и по-
соката на влошаване ще 
се обърне. Икономистите 
също виждат положителни 
тенденции на хоризонта 
на лошите заеми. Красен 
Йотов от Industry Watch 
коментира за в. “Пари”, че 

в близките месеци ръстът 
на необслужваните кредити 
ще се забави. 

Разпределение
Потребителските креди-
ти продължават да държат 
най-голям дял в графа “ло-
ши”, като те нарастват от 
15.16% през май до 15.60% 
през юни. Нормално е ло-
шите потребителски креди-
ти да са най-много, защото 
по време на кредитния бум 
беше създадено усещането, 
че всичко може да се на-
прави с кредит, обясняват 
и банкерите, и икономи-
стите. 

На второ място в класа-
цията на необслужваните 
заеми се нареждат биз-
нес кредитите, делът им 
е 15.44%. При ипотечните 
кредити лошите кредити 
представляват 13.47% от 
всички жилищни заеми. 

Добри новини
Кредитирането започва да 
се движи напред, макар и 
с бавна скорост, става ясно 
от статистиката. Според 
централната банка общият 
обем на отпуснатите заеми 
в края на юни се увеличава 
с 2% на годишна база и 
достига 50.833 млрд. лв. 

“Има активизиране на кре-
дитната дейност, особено 
в сегмента на ипотечното 
кредитиране”, коментира 
Петър Андронов. По думи-
те му макар и малкото уве-
личение на кредитирането 
е позитивен сигнал.

В края на юни жилищни-
те кредити остават с най-го-
лямо увеличение, показват 
данните на БНБ. На годиш-
на база те са с 6.23% пове-
че, а на месечна - 0.37% 
до 8.556 млрд. лв. Бизнес 
кредитите са с годишен 
ръст от 1.25%, а месечното 
им увеличение е от 0.16% 
до 30.838 млрд. лв. 

“Банките са готови да кре-
дитират, но фирмите все 
още се страхуват”, обясни 
Мая Георгиева, изпълни-
телен директор на ПИБ. 
Тя допълни, че това е така, 
защото все още много се 
говори за кризата. “Креди-
тирането ще се раздвижи, 
когато фирмите започнат да 
инвестират в нови проекти”, 
обясни Георгиева. “Банките 
всеки ден отпускат нови 
бизнес кредити, т.е. ръстът 
не се дължи само на пре-
договорени стари заеми и 
капитализиране на лихви”, 
коментира Андронов. 

Радослава Димитрова

Кредитирането се раздвижва, но все още с много бавни темпове, 
показва статистиката на БНБ

Ръст
Депозитите на 
домакинствата 
растат   
Депозитите на дома-
кинствата са се увели-
чили с 13.4% в края на 
юни на годишна база, 
показват данните на 
Българската народна 
банка. Сумата на бан-

ковите спестявания на 
домакинствата възлиза 
на 25.539 млрд. лв. 
Спрямо май повише-
нието е с 218 млн. лв. 
Банкерите обясняват 
увеличението на депо-
зитите със страха на 
хората да ограничават 
потреблението си. 
Фирмените депозити 
обаче са се стопили 
с 1.3% на годишна 

база и в края на юни 
общата им стойност е 
12.050 млрд. лв., става 
ясно от данните на 
Българската народна 
банка. Депозитите на 
финансовите предпри-
ятия се увеличават с 
5.7% в края на юни 
спрямо същия месец 
на миналата година.  
Те достигат  
3.234 млрд. лв. 

Компании 
и пазаРи

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

мнение

Фирмите се страхуват
Банките са готови да 
кредитират, но тър-
сенето е по-слабо. Ще 
има ръст, когато фирми-
те се съживят. Компа-
ниите сега се страхуват, 
защото много се говори 
за кризата, а те се стра-
хуват да инвестират в 
нови проекти.

мая Георгиева, 
изпълнителен директор  

на СИБАНК

Коментар

Кредитирането започва да се активизира
Макар и по-късно, 
българската банкова 
система и кредитните 
портфейли ще последват 
тенденциите в Централна 
Европа и посоката на 
влошаване ще се обърне. 
Надявам се, че качест-
вото на портфейлите ще 
започне да се стабили-
зира към края на тази и 
началото на следващата 
година. Ако икономиката 

започне да расте, логично 
е с известно закъснение и 
портфейлите на банките 
да спрат да се влошават. 
Ние влязохме в кризата 
по-късно и вероятно ще 
излезем по-късно, за 
съжаление може би и 
по-бавно. 

Има активизиране на 
кредитната дейност, 
особено в сегмента на 

ипотечното кредитиране. 
Това е позитивен сигнал, 
макар че нарастването е в 
малки размери. Банки-
те всеки ден отпускат 
нови бизнес кредити, т. е. 
ръстът не се дължи само 
на предоговорени стари 
заеми и капитализиране 
на лихви. 

петър андронов, 
гл. изп. директор 
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Мажоритарят  
КВС вече държи 
близо 84% от капитала 
на трезора

Председателят на надзор-
ния съвет на СИБАНК АД 
Цветелина Бориславова 
е намалила дяловото си 
участие в трезора с 2.224% 
през второто тримесечие 
на 2010 г. Това става ясно 
от допълнителните мате-
риали към финансовия 
отчет за полугодието на 
банката, представен пред 
инвеститорите на сайта 
на Българската фондова 
борса.

нови акции
Акционерното участие на 
шефката на надзора стана 
факт след проведеното през 
юни увеличение на капи-
тала на банката. По време 
на подписката за новите 
акции на трезора всички 
книжа са били записани от 
мажоритарния собственик 
KBC Банк, Белгия. Делът 
на KBC вече е 83.914%, 
като още при обявяване на 
решението за увеличение 
на капитала шефката на 
НС заяви, че няма да участ-
ва в подписката за новите 
акции.

отчет
Според предадения на БФБ 
отчет на СИБАНК в края 
на юни нетните приходи от 
лихви на трезора са се по-
нижили с 20.6% на годишна 
база. Показателят се свива до 
26 млн. лв. спрямо 32.7 млн. 
лв. в края на юни 2009 г. Ръст 
бележат нетните приходи от 
такси и комисиони, които се 
увеличават с 5.8% на годиш-
на база и в края на юни тази 
година достигат 16.3 млн. 
лв. Общите приходи на тре-
зора намаляват със 7.1% и за 
първите шест месеца на тази 
година са 45.9 млн. лв.

Печалбата на все още 
публичната банка се по-
нижава с 80.3% до 1.8 млн. 
лв., или 0.26 лв. на акция. 
За съпоставимия период на 
миналата година положи-
телният финансов резултат 
беше 9.2 млн. лв., което е 
1.32 лв. на акция.

Тенденция
Спад в печалбата отчете и 
Банка ДСК, показва  пуб-
ликуваният във в. „Пари” 
отчет. Положителният фи-
нансов резултат на трезора 
в края на юни 2010 г. на-
малява със 17.6% до 65.3 
млн. лв. Година по-рано 
печалбата на ДСК беше 
79.3 млн. лв. Нетните при-

Цветелина Бориславова намали 
дела си в СИБАНК с над 2%

Компанията се 
разделя с TBIH, но 
купува 93% от ПОК 
„Доверие” АД

Kardan Financial Services 
(KFS) обяви, че ще прода-
де своя дял от 40% в TBIH 
Financial Services Group. 
Купувач е Vienna Insurance 
Group (VIG), което в мо-
мента държи останалите 
60% от капитала на TBIH. 
Дружеството беше създа-
дено от KFS през 1998 г. 
като компания за инвес-
тиции в застрахователния 
и пенсионния сектор в 
Централна и Източна Ев-
ропа. През 2006 г. Vienna 
Insurance Group придоби 
40% от KFS, като годи-
на по-късно делът беше 
трансформиран в 60% от 
акциите на TBIH.

Контрол
След като стане едноличен 
собственик на капитала на 
TBIH, VIG ще придобие 
пълен контрол върху застра-
хователните дружества от 
групата на „Булстрад Виена 
Иншурънс Груп”, където и 
в момента австрийците са 
със сериозно акционерно 
участие.

Според отчета на общоза-
страхователното дружество 
„Булстрад” към 31 март 2010 
г. мажоритарен собственик 

на капитала е „Ти Би Ай 
България” АД, което при-
тежава 97.08% от акциите. 
Собственици на въпросния 
„Ти Би Ай България” пък са 
VIG и TBIH, които контро-
лират съответно 49 и 51% 
от капитала. 

Освен това VIG прите-
жава 99.9% от акциите на 
„Застрахователна компания 
Български имоти” АД, кое-
то е сред лидерите по про-
дажба на задължителната 
застраховка „Гражданска 
отговорност” в България.

оттегляне
От Kardan коментираха, че 
инвестицията им в TBIH е 
на етап, когато трябва да 
се оттеглят. Финализира-
нето на сделката зависи 
от няколко условия, едно 
от които е одобрение от 
регулаторните власти. 

Според опцията за про-
дажба сделката може да 
бъде упражнена между 
април и декември 2011 г. 
при определени условия. 
Kardan и VIG обаче са се 
договорили прехвърляне-
то да бъде осъществено 
преди определения срок 
срещу допълнителни 126 
млн. EUR, се казва в съ-
общението на холандския 
холдинг. Сумата ще се из-
ползва основно за намаля-
ване на общите задълже-
ния на KFS.

Договорка
Холандците получиха пра-
вото да купят за 10 млн. 
EUR 5-годишна опция, ко-
ято им дава право да при-
добият 92.6% от капитала 
ПОК „Доверие” АД. Акци-
ите са собственост TBIH. 
Ако сделката се осъщест-
ви първите три години, 
мажоритарният пакет ще 
струва 150 млн. EUR. Ако 
е през четвъртата и петата 
година, ПОК „Доверие” ще 
достигне 160 млн. EUR. 

Тази опция ще позво-
ли на KFS да спечели от 
евентуално увеличение на 
стойността на българския 
фонд в резултат на про-
дължаващото подобряване 
на световните финансо-
ви пазари, коментират от 
Kardan.

ПОК „Доверие” държи 
33% от пазара в България и 
има 1.3 млн. осигурени ли-
ца. За 2009 г. компанията 
отчете рекордни приходи 
от 12.1 млн. EUR, печалба 
от 3.8 млн. EUR и общи 
активи от 567 млн. EUR.

България
KFS разполагат със се-
риозна мрежа от компа-
нии в България, свързани 
с управлението на акти-
ви, лизинг и кредитиране. 
Дъщерното му дружество 
TBIF Financial Services 
BV е собственик на уп-

Холандската Kardan продава 
застрахователния си бизнес у нас

Делът на Цветелина Бориславова в СиБанК вече е 
малко над 16% 
▶

БТК отчете минимален 
ръст на продажбите
Консолидираната пе-
чалба на телекома се 
повишава с над 40% в 
края на юни 2010 г.

Продажбите на „Българ-
ска телекомуникационна 
компания” АД са се пови-
шили с минималните 0.3% 
на годишна база, показва 
публикуваният на БФБ кон-
солидиран отчет на теле-
кома за първото полугодие 
на 2010 г. Продажбите на 
дружеството се увеличават 
до 502.8 млн. лв. спрямо 
501.3 млн. лв. в края на юни 
миналата година.

резултат
Според отчета 99.4% от 
всички приходи на БТК се 
формират от продажбите, 
където основна тежест имат 
постъпленията от продадени 
услуги. Тези приходи оба-
че са се свили с 8.6% на 
годишна база и за януари 
- юни тази година са 442.9 
млн. лв.

Оборотът на телекому-
никационната компания за 
полугодието на 2010 г. е 
малко над 506 млн. лв., като 
се повишава с 0.7% спрямо 
съпоставимия период на 
миналата година. За по-
големия ръст в процентно 
изражение на общите при-
ходи помага повишението 
от 250% на постъпленията 

от лихви. Към 30 юни 2010 
г. показателят достига 3.1 
млн. лв., а година по-рано 
беше 883 хил. лв. Нетна-
та печалба на телекома за 
полугодието достига 48.6 
млн. лв., като се повишава с 
40.2% на годишна база.

Сделки
След последната сключена 
сделка с акции на БТК на ре-
гулирания пазар на фондова-
та борса дружеството отново 
се върна на първо място по 
пазарна капитализация, из-
преварвайки СИБАНК. На 
16 юли 2010 г. по позицията 
на БТК бяха прехвърлени 
130 лота, което изстреля це-
ната на книжата с 15.39% 
на дневна база до 3 лв. за 
акция. Благодарение на въ-
просните сделки телекомът 
добави 115.5 млн. лв. към 
оценката си, която достигна  
866.3 млн. лв.

Kardan N.V.

���% собственик
на Kardan Financial
Services �KFS�

���� г. � създава
TBIH Financial Services
Group N.V. �TBIH�

���� г. � Vienna Insurance
Group �VIG� купува ��%

от KFS

���� г. � ��% от
KFS се трансформират
в ��% от TBIH

���� г. � VIG ще стане ���% собственик на TBIH

Бизнес в България

VIG

��.�% собственик на
"Застрахователна компания

Български имоти" АД

��.��% собственик ЗАД
"Булстрад Виена Иншурънс Груп" ��.��% от ЗАД "Булстрад Живот

Виена Иншурънс Груп" АД 
са в портфейла 
на ЗАД “Булстрад ВИГ”

TBIH Financial Services Group N.V.

��.��% от ПОК "Доверие" АД TBI Инвест 

TBIF Financial Services BV

TBI Leasing 

TBI Credit 

TBI Asset Management

Creditex&HypoCredit

Kardan Financial Services �KFS�

TBIH

TBIF

"Ти Би Ай България" АД 49%51%

равляващото дружество 
TBI Asset Management 
и на лизингодателя TBI 
Leasing. В кредитиране-

то на домакинствата хо-
ландците ще продължат 
бизнеса чрез TBI Credit, 
а Creditex&HypoCredit 

раздава бизнес заеми на 
българския пазар.

иглика Филипова
атанас Христов

ходи от лихви на банката се 
повишават с минималните 
0.03% до 235.8 млн. лв. 
Чистият доход от такси и 

комисиони на ДСК за по-
лугодието на 2010 г. е 50.2 
млн. лв., което е 0.40% спад 
на годишна база.

БТК АД
Лева

�,��

�,��

�,��

�,��

�,��

��.��.����.��.����.��.��

�.��
+��.��%
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Таен договор 
ще струва  
100 млн. USD 
на Dell

Водещият мобилен 
оператор излезе на 
печалба за миналото 
тримесечие

Най-големият мобилен опе-
ратор в света Vodafone се 
върна към печалба за пръв 
път, откакто икономическият 
спад в Южна Европа сви 
продажбите на тарифни-
те планове на компанията. 
Главният изпълнителен ди-
ректор на телекома Виторио 
Коало заяви, че е доволен от 
резултатите за последното 
тримесечие, но не скри разо-
чарованието си, че компани-
ята не печели навсякъде.

Всички дейности
Приходите от основната 
дейност на оператора са се 

увеличили с 1.1% и са дости-
гнали 10.6 млрд. GBP за из-
миналите три месеца. При-
ходите от всички дейности 
на телекома са нараснали 
с 4.8% до 11.3 млрд. GBP. 
През януари компанията за-
почна разпространението на 
iPhone във Великобритания, 
като този ход, макар и малко 
закъснял, се оказа изключи-
телно печеливш. 

Южна Европа
Ръст се отчита навсякъде, 
където оперира телекому-
никационната компания, с 
изключение на Южна Ев-
ропа, където приходите са 
намалели с 1.7%. Въпреки 
това резултатите показват 
значително по-добро пред-
ставяне от предварителните 
очаквания.

Vodafone Group 
отчита ръст на 
приходите с 1.1%

Шефът на компю-
търната компания 
Майкъл Дел ще плати 
глоба от 4 млн. USD

Глоба от 100 млн. USD ще 
плати един от най-големите 
производители на персонал-
ни компютри в света Dell, 
след като постигна споразу-
мение с Комисията за ценни 
книжа и фондови борси в 
САЩ (SEC). Компанията е 
получавала плащания по та-
ен договор с Intel Corp. и не 
е отчитала средствата в доку-
ментите си. Това й е позволи-
ло да изпълни прогнозите на 
анализаторите за приходи и 
печалби в периода 2002-2006 
г., обяви регулаторът.

Строго пазена тайна
Съгласно тайното споразу-
мението Dell е трябвало да 
използва само чипове на ком-
панията Intel и да се откаже 
от доставките от основния й 
конкурент Advanced Micro 
Devices Inc (AMD). Срещу 
това компютърният произ-
водител е получавал все по-
щедри компенсации, става 
ясно от документите на SEC. 
Според комисията парите, 
които Intel е плащала на Dell, 
са се увеличавали със всяка 
изминала година. Така за 
първото тримесечие на 2007 
г. те са представлявали 76% 
от приходите на компанията. 
Без тези плащания финан-
совите резултати на Dell са 
щели да слязат много под 
прогнозите на Уолстрийт. 

Санкции  
за ръководството
Компанията се е съгласила 

да плати глобата в размер на 
100 млн. USD. От Dell оба-
че нито потвърдиха, нито 
отрекоха да е имало тайно 
споразумение с Intel. Мина-
лия месец фирмата обяви, 
че през първото полугодие 
е заделила 100 млн. USD 
за евентуално споразуме-
ние със SEC. Освен самата 
компания глоби ще отнесат 
и главният изпълнителен 
директор Майкъл Дел, как-
то и предшественикът му 
Кевин Ролинс. Всеки от тях 
ще плати по 4 млн. USD. С 
малко по-скромна санкция 
- 3 млн. USD, ще се отърве 
бившият финансов дирек-
тор Джеймс Шнайдер.

замазване
Вместо официално да отче-
тат компенсациите, които 
Dell е получавала от Intel, 
тримата директори са обяс-
нявали добрите финансови 
резултати на компанията с 
„мерки за свиване на раз-
ходите” и „намаляващи 
разходи за компоненти”. 
Според надзорния орган 
Dell продължително време 
е манипулирала счетовод-
ните си документи, за да 
покаже резултатите, които 
й се е искало да има. В този 
период компанията е може-
ла да изпълни прогнозите 
само чрез нарушаване на 
правилата, смятат от ко-
мисията.

Плащанията от страна на 
Intel са приключили, след 
като от Dell са взели реше-
ние да започнат да използва 
микрочипове на AMD. Това 
веднага е довело до рязък 
спад при финансовите ре-
зултати на Dell.

Проблеми с доставки-
те на части са се отра-
зили на продажбите

Шведският производител 
на безжично оборудване 
LM Ericsson AB отчете над 
два пъти по-висока печалба 
за второто тримесечие на 
2010 г. 

Скокът се дължи както 
на повишената норма на 
печалба, така и на рязкото 
свиване на разходите, с ко-
ето компанията приключва 
изпълнението на плана си 
за икономии.

Скок
Чистата печалба на Ericsson 
достигна 1.9 млрд. SEK 
(258 млн. USD) в сравнение 
с 831 млн. SEK за същия 

период на миналата година. 
Оперативните разходи са 
намалели с близо 1 млрд. 
SEK до 14.9 млрд. SEK. 
Приходите обаче са спад-
нали през периода април 
- юни до 48 млрд. SEK 
от 52.1 млрд. SEK година 
по-рано. 

недостиг
Основен проблем за компа-
нията са се оказали недос-
тигът на части и нередов-
ните доставки. По оценки 
на Ericsson това е свило 
продажбите с 3-4 млрд. 
SEK. Нормата на печалба 
на компанията се е увели-
чила до 37% в сравнение с 
33.8% година по-рано бла-
годарение на подобрената 
продуктова гама и повише-
ната ефективност.

Ericsson удвои 
печалбата си за 
тримесечието

Шведската компания 
заличи загубата  
си заради ръста  
в продажбите  
на камиони

Шведският производител 
на камиони Scania AB из-
лезе на печалба през второ-
то тримесечие на годината 
благодарение на ръста в 
продажбите, по-доброто 
оползотворяване на мощно-
стите и по-ниските разхо-
ди. Значение за резултата е 
имала и по-голямата норма 
на печалба.

рязко нагоре
Чистата печалба на компа-
нията достигна 2.4 млрд. 
SEK (326 млн. USD), което 
е рязко увеличение спрямо 

отчетената загуба от 150 
млн. SEK за същия период 
на миналата година. 

Отрицателният финансов 
резултат тогава се дължеше 
на много слабото използ-
ване на производствените 
мощности, както и на ва-
лутни загуби. Приходите 
за периода април - юни 
скочиха до 20.6 млрд. SEK 
от 14.4 млрд. SEK година 
по-рано.

Въпреки  
сезона
Въпреки че лятото е тра-
диционно слаб сезон за 
продажбите на камиони, 
от компанията обявиха, че 
очакват да пласират почти 
същата бройка возила и 
през третото тримесечие 
като през второто.

Scania излезе  
на зелено  
към края на юни

 Главният изпълнителен директор майкъл Дел ще плати глоба за това, че е подвеждал инвеститорите с 
манипулирани счетоводни документи                  Снимка BloomBerg

▶
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НАТО няма да е само 
военна организация
Климатичните промени също ще станат приоритет на алианса
НАТО вече няма да действа 
само като международна 
военна организация. Новата 
стратегическа концепция на 
алианса предвижда той да се 
бори и срещу кибератаките, 
климатичните промени и 
необходимостта от дивер-
сификацията на енергийните 
ресурси. Зад необходимост-
та от създаването на нова 
концепция за съществува-
нето на НАТО стои и раз-
пространението на оръжия 
за масово поразяване. Про-
ектът на стратегията, който 
беше изготвен от работна 
група, оглавявана от Мадлин 
Олбрайт, ще бъде обсъден на 
Срещата на върха в Лисабон 
след около четири месеца. 
Тогава ще стане ясен и тек-
стът й.

Тероризъм  
в интернет
След като от алианса обя-
виха, че до няколко години 
мисията на НАТО в Афга-
нистан трябва окончателно 
да приключи, организацията 
си намери нов враг - ки-
берпрестъпленията. Голяма 
част от терористичните на-
падения се организират в 
глобалната мрежа. Затова от-

тук нататък НАТО ще има за 
задача да изгради механизъм 
за проследяване на подобни 
кибератаки и навременното 
им предотвратяване. 

Приоритет на НАТО ще 
бъдат и климатичните про-
мени, свързани с глобално-
то затопляне, изчерпването 
на водни ресурси, топенето 
на ледниците, разширява-
нето на озоновата дупка и 
прочие. 

Заплахи 
Една от основите заплахи 
пред алианса в момента са 
балистичните ракети и оръ-
жията за масово поразяване, 
които безконтролно се раз-
пространяват по целия свят, 
каза Кели Дегнън, която е по-
литически съветник в амери-
канската мисия в НАТО. Тя 
бе на посещение в България, 
за да популяризира новата 
стратегическа концепция. 
Според нея глобализацията 
поражда предизвикателства-
та пред страните членки на 
алианса. Осигуряването на 
безопасността на гражданите 
на страните членки обаче си 
остава първият приоритет на 
НАТО, твърди  Дегнън. Една 
от клаузите, която български-

Възможно е намаля-
ване на рейтинга на 
страната след провала 
на преговорите с МВФ

Рейтинговата агенция 
Moody’s постави Унгария 
под наблюдениe за евенту-
ално намаляване на оценка-
та й. В момента рейтингът 
на страната е Ваа1. Той ще 
остане без промяна, ако ка-
бинетът отговори на необхо-
димите условия. В противен 
случай ще бъде намален с 
един пункт. Основанията 
са увеличените фискални 
рискове след провалените 
разговори с МВФ и ЕС за 
помощта от 25 млрд. USD. 

Новото унгарско прави-
телство, водено от премие-
ра Виктор Орбан, прекъсна 
разговорите миналия уикенд 
заради непостигане на съ-
гласие по дефицита за тази 
и следващата година. Това 
доведе до замразяване на 
следващия транш по заема 
от международните органи-
зации и до липса на доверие 
от страна на пазарите към 
страната. 

Надхитряне 
Въпреки тези неблагоприят-
ни условия министър-пред-
седателят Орбан отхвър-
ля предупреждението, че 
Унгария може да попадне 
под натиска на пазарите и 

валутата й да тръгне надо-
лу, ако няма подкрепата на 
кредиторите. Според него 
настоящото споразумение 
между ЕС и МВФ изтича в 
края на октомври. Страната 
ще спази целта, поставена 
от бюджета за тази година, 
но смята да договори нови 
условия с ЕС за това как и 
кога да намали финансовата 
дупка до прага от 3% за вли-
зане в еврозоната. 

Условия 
Според Мoody’s рейтингът 
на Унгария ще зависи от го-
товността на правителството 
да формулира последовате-
лен план за реформа, който 
да стабилизира икономиката 
и финансовата система. Дру-
го важно условие е подновя-
ване на разговорите с двете 
международни кредитни ин-
ституции след общинските 
избори на 3 октомври, които 
се очаква да бъдат спечелени 
от управляващата партия 
Фидес.

още наблюдение
Standard&Poor’s също в 
петък в отделно изказване 
обяви, че ще постави под 
наблюдение рейтинга на Ун-
гария по същите причини. 
В момента оценката от тази 
агенция е на най-ниското 
ниво BBB- и намалението 
с един пункт ще я прати "на 
боклука". 

Рейтингът на Унгария 
е под наблюдениеМнението на Жан-

Клод Трише е в пълна 
противоположност на 
призива на Обама и 
Бернанке за продъл-
жаване на икономиче-
ските стимули

Председателят на Евро-
пейската централна банка 
(ЕЦБ) Жан-Клод Трише от-
прави открито предупреж-
дение към индустриалните 
страни да намалят разходи-
те и данъците.

Несъгласие 
Мнението на Трише е пъл-
на противоположност на 
забележките на САЩ. Аме-
риканският президент Ба-
рак Обама и председателят 
на Федералния резерв Бен 
Бернанке призоваха за про-
дължаване на икономиче-
ските стимули до постигане 
на пълно възстановяване. 

Мерки и реформи
Трише изрази несъгласие 
с тези възгледи поради 
няколко причини, една от 
които е, че намаляването 

на разходите в миналото 
не са се оказали твърде 
скъпоструващи, особено 
ако са били комбинирани 
с „всестранни реформи”. 
Ето защо той настоява 
мерките за коригиране на 
държавните разходи да 
бъдат съпроводени и със 
структурни реформи за 
увеличаване на ефектив-
ността на водещите индус-
триални икономики. Сега е 
моментът да се възстанови 
фискалната устойчивост, 
пише шефът на ЕЦБ в 
коментар, публикуван от 

Financial Times. 
Коментарът във вестника 

е насочен срещу хората, 
които твърдят, че радикал-
ните мерки, предприети от 
редица държави на еврозо-
ната за борба с бюджетния 
дефицит и държавния дълг, 
може да задушат съживя-
ването на икономиката. 
Мерките за предотвратя-
ване на превръщането на 
рецесията от 2008-2009 г. 
в депресия са необходими, 
но „времето за тяхното 
прилагане остава спорно”, 
добави Трише. 

ЕЦБ подкрепя съкращаването на разходите

Британската столица трябва да намали средства-
та за организиране на олимпийските игри през 2012 г., 
но без да застрашава сигурността

▶

Бюджетът трябва да 
бъде намален, след 
като цялата страна 
затяга колана

Мерките за съкращаване на 
разходите няма да подми-
нат и олимпийските игри в 
Лондон през 2012 г., обяви 
отговарящият за тях Хю Ро-
бертсън. 

Когато през 2005 г. Лон-
дон спечели правото да 
бъде домакин на лятната 
олимпиада, цената, която  
се предвиждаше за съби-
тието, бе 2.4 млрд. GBP. В 
момента сумата е нараснала 
почти четири пъти до 9.3 
млрд. GBP и предизвиква 
протеста на консерваторите, 

които са част от управлява-
щата коалиция в момента. 
Кабинетът предприе строги 
мерки за намаляване на ог-
ромния дефицит на страна-
та, възлизащ на 154.7 млрд. 
GBP. Хю Робертсън, член на 
консервативната партия и 
министър на спорта, заяви, 
че след като британците 
затягат коланите, съкра-
щения ще трябва да бъдат 
направени и в бюджета на 
олимпиадата. 

Новото правителство, ко-
ето встъпи в длъжност през 
май, обяви, че вече е орязало 
игрите с 27 млн. GBP от бю-
джета, което обаче е капка в 
морето. Според Робертсън 
необходимо е още по-сери-
озно затягане на кесията. 

Кризата удря и олимпийските игри в Лондон

ят атлантически клуб предла-
га да залегне в стратегията, е 
присъединяването на Русия 
към алианса и създаването на 
съвет на НАТО в Китай.

Цели
Целта на всички промени 

е алиансът да отговори 
адекватно на изискванията 
на все по-силно обвър-
зания и информационно 
независим свят. Затова в 
стратегията вероятно ще 
залегнат и клаузи за ре-
формиране на структурите 

на алианса.
Първата стратегическа 

концепция за развитието 
на НАТО е била приета 
през 1957 г., когато към 
алианса се присъединява 
Германия. Оттогава кон-
цепцията се е променяла 

няколко пъти. Веднъж през 
1991 г. след разпадането 
на Варшавския договор 
и последно през 1999 г. 
при присъединяването на 
нови членки към органи-
зацията.

Eлена Петкова

Мадлин олбрайт е ръководител на работната група, която подготвя проекта за новата стратегическа 
концепция на НАТо. Тя ще бъде обсъдена на Срещата на върха в Лисабон след 4 месеца снимки bloomberg

▶



  12    пазари 
pari.bg   Понеделник 26 юли 2010  

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6920,5 6993
Калай LME USD/т 18395 18700
Олово LME USD/т 1894 1938
Цинк LME USD/т 1902,5 1913
Алуминий LME USD/т 2006,5 2030
Никел LME USD/т 19825 20255
Алуминиева сплав LME USD/т 2090 2045

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1196,9 1197,2
Сребро LME USD/тр.у. 18,13 18,16
Платина LME USD/тр.у. 1539,5 1542
Паладий LME USD/тр.у. 458,65 461
Родий LME USD/тр.у. 2225 2300

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 78,87 #N/A N/A
Брент ICE USD/б 77,12 77,12
Газьол ICE USD/т 658,75 653,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,6 4,6
Бензин 95 NYMEX USD/т 720 -
Нафта NYMEX USD/т 640 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 218,53
Царевица Yellow CBT USD/т 156,69
Ечемик Feed ASX USD/т 219,19
Памук No.2 NYBOT USD/т 1625,66
Какао  NYBOT USD/т 2918,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3514,11
Соя No.2 ICE USD/т 360,91
Захар White NYSE LIFFE USD/т 564,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 26.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7136 4.7372  4.9021 4.7136 4.6193   -8.46% 14.97% -9.73% -25.94% 21.01.2008
фонд в акции 6.6123 6.6454  6.8768 6.6123 6.4801   -6.65% 14.32% -6.84% -15.26% 23.01.2008
високодоходен 10.1273 10.2792  10.5324 0.0000 0.0000   0.67% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1944    2.1944    -11.95% 27.53% -5.97% -58.81% 12.11.2007
балансиран 2.6172    2.6172    -12.02% 24.17% -7.85% -52.20% 12.11.2007

паричен пазар 11.1670  11.1614  11.1447 11.1558 11.1558 11.1614 3.90% 0.13% 6.94% 6.33% 06.10.2008
балансиран 10.6358  10.5829  10.4771 10.5300  0.0000 -1.18% 4.69% 5.34% 3.26% 06.10.2008
фонд в акции 9.6263  9.5784  9.4347 9.4826  0.0000 -6.83% 8.70% 1.29% -2.41% 06.10.2008
             
балансиран 13.3559    13.2237    -1.48% 6.45% 3.32% 6.25% 14.12.2005
фонд в акции 7.7127    7.6363    -8.84% 13.39% -5.18% -5.40% 01.03.2006
фонд в акции 4.9776    4.9283    -15.80% 11.88% -12.98% -15.93% 21.06.2006
фонд в акции 7.6321    7.4098    -6.44% 12.63% 1.90% -11.46% 05.02.2008
фонд в акции 10.7323    10.4197    1.54% 11.78% 8.76% 1.68% 05.02.2008
паричен пазар 11.8900    11.8900    4.81% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.7383    79.4592  79.7383  -3.85% 2.22% 3.03% -5.52% 20.11.2006
фонд в акции 45.8425    45.6133  45.8425  -11.67% 2.90% -8.21% -14.76% 20.11.2006
фонд в акции 62.5363    62.2236  62.5363  -9.29% 4.20% 0.81% -13.38% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.1739    95.7271    -6.05% 3.04% -4.07% -1.04% 04.01.2007
балансиран 79.4635    78.2805    -4.77% 1.91% -5.15% -7.67% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29572    1.29314    3.66% 0.83% 6.41% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.04677    1.04051    -3.01% 6.00% 3.06% 0.92% 01.12.2005
фонд в акции 0.71014    0.69959    -9.15% 13.56% 3.73% -7.68% 01.03.2006
фонд в акции 0.72823    0.72387    -0.78% 1.98% 1.88% -12.55% 07.03.2008
ниско рисков 1.04461    1.04148    1.83% 0.39% 3.58% 3.47% 07.05.2009

балансиран 99.6049    98.6139    -3.53% 9.39% 3.01% -0.19% 07.12.2005
балансиран 106.0650    105.0096    -3.83% 8.28% 0.39% 1.24% 06.03.2006
фонд в акции 84.2941    83.0391    -6.94% 13.61% 2.80% -2.01% 20.06.2005
паричен пазар 120.6257    120.6257    5.00% 0.64% 6.58% 7.11% 31.10.2007
ниско рисков 92.9040    92.5328    2.91% 2.98% -5.44% -2.98% 01.02.2008
ниско рисков 105.5424  105.4370  105.1207  105.4370  2.95% 1.39% 5.33% 5.11% 01.07.2009

балансиран 4.4246     4.3982     -10.02% 10.12% 0.68%*** 4.17% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8803  0.8760  0.8738   0.8694     -17.27% 16.92% -7.08%*** -11.33% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1352     17.0156     -8.52% 8.33% -6.52% 9.73% 28.09.2004
фонд в акции 10.6509    10.5029     -12.73% 12.45% -9.75% 1.25% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1669     1.1497     -9.93% 14.12% 2.18% 1.47% 10.05.2004
фонд в акции 0.7402     0.7293    6.10% 21.79% 29.26% -7.97% 04.10.2006
фонд в акции 0.9294     0.9157    6.00% 20.96% 3.13% -3.25% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.2645  129.0713  128.8137    2.27% 3.31% 5.07% 6.18% 04.05.2006
балансиран 13.9259  13.9259  13.7880    -7.46% 8.32% -4.14% 1.59% 17.12.2004
фонд в акции 0.7132  0.7062  0.6992    -4.82% 15.60% 3.59% -8.13% 04.05.2006
             
балансиран 787.0225    781.1346    0.92% 6.34% -9.75% 11.37% 09.05.2008
фонд в акции 703.5296    698.2663    -0.77% 7.98% -13.52% 12.96% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1927    11.1927    2.97% 1.88% 6.48% 2.55% 30.01.2006
балансиран 114.6918    114.6918    -4.44% 7.15% 3.32% 1.42% 30.01.2005
фонд в акции 6.2515    6.2515    -11.25% 16.14% 6.83% -9.96% 30.01.2006
фонд в акции 9.9077    9.9077    -1.60% 2.02% 0.36% -0.63% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3243    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4967  0.4942  0.4917    -5.65% 8.49% -1.01% -23.19% 19.11.2007
балансиран 0.7316  0.7290  0.7264    -2.00% 3.87% 1.22% -11.16% 19.11.2007
ниско рисков 0.9874  0.9859  0.9844    2.38% 1.54% 6.06% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2522  1.2503  1.2484   3.38% 0.38% 7.89% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2763  1.2725  1.2687   4.13% 1.10% 8.91% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8505  0.8471  0.8437   -2.18% 4.72% 0.22% -3.74% 16.03.2006
фонд в акции 0.6224  0.6193  0.6162   -7.76% 8.98% -4.16% -10.42% 16.03.2006
балансиран 0.7261  0.7232  0.7203   -4.87% 6.30% -3.71% -12.42% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0233  1.0233  0.9721   N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1728    1.1728   2.37% 0.22% 4.12% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0121    до 90 дни  над 90 дни  -0.21% 3.92% 5.85% 0.04% 12.09.2005
     0.9970  1.0071      

балансиран 7.0299    7.0299   -14.42% 11.92% -1.27% -7.70% 01.03.2006
фонд в акции 6.1479    6.1479   -12.31% 14.28% 3.91% -10.47% 01.03.2006
фонд в акции 2.8222    2.8222   0.63% 15.54% 8.49% -31.83% 05.04.2007
консервативен 10.4239    10.4239   -0.05% 1.76% 1.37% 2.61% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7389 0.7353 0.7335 0.7280 0.7280 0.7316  0.7134 0.33% 13.20% 4.96% -7.33% 22.05.2006
фонд в акции 0.4157 0.4137 0.7335 0.4096 0.4096 0.4116  0.4014 -0.34% 17.74% 17.87% -24.16% 02.05.2007
фонд в акции 100.4390  99.2051  98.4647    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.7267    319.2471    2.45% 0.24% 4.79% 7.21% 17.11.2003
ниско рисков 13.1204    13.0548    1.15% 3.02% 6.82% 6.12% 27.12.2005
балансиран 11.8268    11.7085    -1.70% 6.18% 5.30% 3.74% 27.12.2005
фонд в акции 8.0680    7.9873    -6.43% 12.38% 4.71% -4.35% 07.09.2005
балансиран 20.4802    20.4802    0.99% 3.70% 4.38% 0.85% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4965    6.4640    -4.00% 6.52% -1.60% -12.38% 01.06.2007
балансиран 7.8922    7.8527    -3.08% 5.96% -0.60% -7.26% 01.06.2007
консервативен 11.4678    11.4392    5.47% 3.16% 10.66% 4.78% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1561    1.1330    -5.50% 6.34% -1.80% 3.84% 18.09.2006
балансиран 1.0185    1.0083    -3.31% 3.82% -0.34% 0.87% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35108 0,00102
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,59139 -0,02802
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46088 -0,01144
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45762 0,00239
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24491 -0,00679
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,76770 0,05118
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62461 0,00000
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,32063 -0,00926
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,95800 -0,00478
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69825 -0,00392
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,90496 0,03999
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,68104 -0,00311
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,22904 -0,00636
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,75301 -0,00078
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26391 -0,00311
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75896 -0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18923 -0,00906
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,74670 0,00242
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45245 0,01178
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09662 -0,00025
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27303 -0,01093
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,77334 0,00139
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58362 -0,00645
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,99759 -0,01175
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06977 0,00219
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10824 -0,00259
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71443 -0,01128
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,98331 -0,00255
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52205 -0,00392
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,01917 -0,00609
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1810,19000 -2,10000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 26.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.2975 12.0456 8.2173
320.8457 N/A 12.0042 8.1890
322.4444 13.1860 N/A 8.1487
322.4444 13.1860 11.9451 N/A

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,28 1,28 1,3 1,28

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,83 0,83 0,85 0,83

ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,85 111,87 112,88 111,59

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,35 1,35 1,35 1,34

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,96 7,96 7,98 7,95

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,43 9,43 9,45 9,39

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,33 1,33 1,35 1,33

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,44 1,44 1,45 1,44

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 286,92 287,3 287,67 283,02

ЧЕШКА КРОНА CZK 25,18 25,2 25,22 25,13

РУСКА РУБЛА RUB 39 39,05 39,31 38,95

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,07 4,08 4,09 4,06

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 23.07.2010 г.

За	дата	23.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,77 1127,61

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	23/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,105828 € 1,127945 € 1,100299
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,857163 € 0,874306 € 0,852877

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,819759 € 0,836154 € 0,815660

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	26/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,134062лв. 1,134062 лв. 1,134062 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 26/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	23.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0121	лв. 0.9970	лв. 1.0071	лв. -0,21	% 	5,85%

Сентинел	-	Рапид 1,1728	лв. 1,1728	лв. 2,37% 4,12	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	22	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

21.07.2010	г.

157,16 156,40 155,63 155,25 153,33 153,33   
11,85 11,79 11,73 11,70 11,56 11,56   
85,17 84,76 84,34 83,93 82,69 82,69   
98,54 98,06 97,58 97,11 95,67 95,67   
749,49 745,85 742,21 738,57 727,66 727,66   
158,16 157,41 156,66 155,90 150,63 150,63   
76,01 75,65 75,28 74,92 73,09 73,09   
148,36 147,64 146,93 146,22 142,65 142,65   
291,61 290,22 288,83 287,44 277,72 277,72   
186,56 185,68 184,79 183,90 177,68 177,68   
225,93 224,85 223,78 222,70 215,17 215,17   
78,49 78,11 77,74 77,37 74,75 74,75   
228,97 227,88 226,79 225,70 218,07 218,07   
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

понижение и по 
време на петъчната 
сесия в Ню Йорк 
достигна 79.07 USD/
б. Силният долар 
оказа силен натиск 
върху търсенето на 
нефт

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
добави 210 пункта 
към стойността си. 
Добрите данни за 
европейската ико-
номика покачиха 
рекордно азиатски-
те индекси

индекс на деня

2.28
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9430.96 пункта

Стока на деня

1.7
▶ процента спечели 
паладият по време на 
последната борсова 
сесия и достигна 463.75 
USD/тр.у.

Япония обмисля намеса във валутната търговия
За трети пореден ден 
японски политици 
заговарят за евентуална 
намеса от страна на Bank 
of Japan върху валутния 
пазар с единствената цел 
да озаптят поскъпването 
на йената. Поредното 
политическо изказване на 
тази тема допълнително 
засили спекулациите, че 
такава намеса е почти 
неизбежна.
Официалните власти, 
включително и търгов-
ският министър Масаюки 
Наошима, изразиха сво-
ите опасения от рязкото 
поскъпване на йената и 
евентуалния негативен 
ефект върху търговския 
баланс на страната. От 
Macquarie Research са 
на мнение, че властите в 
Япония са много близо 
до интервенция върху 
валутния пазар, като 
методът, по който ще се 
извърши, ще бъде чрез 
наливането на допълни-
телни парични средства 
във финансовата система 
на страната. Предполага 

се, че евентуална намеса 
ще стане реалност при 
достигане на рекорда от 
ноември 84.83 EUR/JPY.
Интервенция върху 
валутния пазар от страна 
на японската централ-
на банка не е имало от 
2004 г., а за последен 
път колективни действия 
на групата Г-7 в тази 
насока е имало преди 
десет години, когато бяха 
положени усилия да се 

подкрепи еврото.
Гуверньорът на япон-
ската централна банка 
Хирохиде Ямагучи е на 
мнение, че за момента та-
кива действия не са необ-
ходими, тъй като е твърде 
рано да се определи 
въздействието на силната 
валута  върху корпора-
тивното поведение. Той 
също така добави, че 
докато волатилността на 
пазарите се запази при 
тези нива, на централната 
банка няма да й се нало-
жи да действа в посока 
понижаване на валутния 
курс. Той добави също, 
че в момента бизнес 
доверието в страната се 
подобрява, а заплахата от 
повторна рецесия е нама-
ляла заради кредитната 
програма, която цен-
тралната банка прие на 
извънредна среща през 
декември. Тогава беше 
взето решение финансо-
вите стимули за икономи-
ката да бъдат удвоени до 
20 трлн. JPY (230 млрд. 
USD) през март.

На последната 
сесия йената 

поскъпна с 0.2% 
спрямо еврото до 
111.88 EUR/JPY

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Японската централна банка може да се намеси решително, за да свали цената 
на йената                             Снимка BloomBerg

Добра седмица за фондовата борса в САЩ

Добрите 
новини 

помогнаха на 
Dow Jones да се 
придвижи 102 
пункта напред до 
10 424.62 пункта

▶ резултатите от стрес тестовете на европейските 
банки обнадеждиха инвеститорите

 Снимка reUterS

Фондовите пазари от-
въд океана посрещнаха 
изключително радушно 
резултатите от стрес 
теста на 91 от най-голе-
мите европейски банки 
и завършиха сесията със 
стабилен ръст. След като 
стана ясно, че едва ня-
колко банки не са успели 
да преминат „изпита”, 
инвеститорите отново 
се фокусираха върху по-
добрите от очакваните 
финансови резултати на 
големите американски 
корпорации за второто 
тримесечие.

След като инвести-
торите месеци наред 
изпитваха притеснения 
от данните, които мо-
жеха да разкрият стрес 
тестовете, сега бяха 
изключително доволни 

500 се повиши с 8.99 
пункта, или 0.8%, до 
1102.66 пункта, докато 
технологичният Nasdaq 
нарасна с 23.58 пункта, 
или 1.1%, до 2269.47 
пункта.
Покупките на акции 
изтеглиха част от парите, 

вложени в американски 
държавни ценни книжа, 
което повиши цените и 
свали лихвите им. 
Доходността на 10-го-
дишните облигации 
скочи до 2.994% в 
сравнение с 2.935% в 
четвъртък.

Паундът доминира 
на международните 
пазари
Британският паунд 
изригна в петък след 
изключителните данни за 
брутния вътрешен про-
дукт на Великобритания. 
БВП за второто тримесе-
чие се повиши с 1.1% на 
тримесечна база и 1.6% 
на годишна след 0.6% за 
предходния период. Това 
е третото последователно 
тримесечие на растеж на 
британската икономика, 
подкрепено от разширява-
нето на бизнес услугите, 
финансите и строител-
ството. Данните показват, 
че Великобритания излиза 
от рецесията много по-
бързо от очакванията. 

Стерлингът поскъпна с 
1.4% срещу щатския до-
лар до 1.5447 GBP/USD и 
добави повече от процент 
към стойността си срещу 
йената, швейцарския 
франк и канадския долар.
Еврото също поскъпна 
срещу щатския долар по 
време на европейската се-
сия в петък след силните 
данни за бизнес климата 
в Германия. Индексът на 
института Айфо се пови-
ши до 106.2 пункта при 
очаквания за спад до 101.5 

Станислав пондев, 
„Логос-Тм”

Стерлингът 
поскъпна 

с 1.4% срещу 
щатския долар до 
1.5447 GBP/USD

пункта. В резултат евро-
пейската валута добави 1 
цент към стойността си, 
достигайки нива от 1.2964 
EUR/USD. Впоследствие 
единната валута отстъпи 
след новината, че рей-
тинговата агенция S&P 
намалява перспективите 
за Унгария от „стабилни” 
на „негативни.” Инвести-
торите избягваха единната 
валута преди обявяването 
на резултатите от стрес 
тестовете на 91 европей-
ски банки. 

Експертите смятат, че 
резултатите ще подкре-
пят еврото и че е възмож-
но да видим тест на 1.3125 
USD в двойката евро/
долар. Тенденцията за 
поскъпване на еврото ще 
се обърне при пробив на 
нивото 1.2720 EUR/USD.

Благород-
ният метал 
се нареди 

сред най-печелив-
шите на пазара, 
като добави 8 USD 
към стойността си. 
Големият инвести-
торски интерес по-
могна за постигането 
на добрите резултати

Мнението на големите 
японски корпорации, 
занимаващи се предимно 
с износ, е, че за да има 
стабилен ръст на иконо-
миката и да се забрави 
рецесията, йената не 
бива да поскъпва повече. 

Все пак от Sony Corp. 
прогнозираха поевтиня-
ване на японските пари 
и постигане на добри 
финансови резултати в 
края на годината.
На последната сесия 
йената отново поскъпна 

спрямо еврото до 111.88 
EUR/JPY, добавяйки 0.2% 
към спечелените 12% 
от началото на април. 
Спрямо долара японската 
валута поевтиня с 0.28%, 
а кросът на двете валути 
стигна 87.19 USD/JPY.

да разберат, че едва 7 от 
всички 91 европейски 
банки са показали нужда 
от допълнителен капи-
тал. Сред неиздържалите 
са германската Hypo 
Real Estate Holding AG, 
гръцката ATEBank и пет 
испански банки - Unnim, 
Diada, Espiga, Banca 
Civica и CajaSur. Общи-
ят недостиг на капитал 
за седемте банки е 3.5 
млрд. EUR.

Тези новини помогна-
ха на Dow Jones да се 
придвижи 102 пункта 
напред до 10 424.62 
пункта, а за цялата из-
минала седмица общото 
повишение стигна 3.2%.
Последните финансови 
отчети на най-големите 
щатски компании също 
убедиха инвеститори-
те, че икономическото 
възстановяване на САЩ 
е реалност,  игнори-
райки изказването на 
председателя на Фед 
Бен Бернанке от 21 юли, 
че възстановяването на  
икономиката на страната 
ще се забави поне още 
година. 
Положителен ефект 
имаше информацията, че 
General Electric Co. ще 
вдига дивидента.
 Широкият индекс S&P 
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Само пет испански 
банки и по една 
гръцка и германска се 
провалиха на изпита

Само седем от общо 91 про-
верявани европейски банки 
не издържаха стрес теста 
и ще трябва да наберат 3.5 
млрд. EUR капитал. Смята 
се, че така те ще бъдат доста-
тъчно устойчиви на евенту-
ална нова финансова криза. 
Добрите резултати обаче, 
вместо да успокоят пазара, 
породиха притеснения, че 
критериите са били прекале-
но лесни за покриване. 

Германската Hypo Real 
Estate Holding AG, гръцката 
Agricultural Bank of Greece 
SA и пет испански спестовни 
каси (CajaSur, Caja Duero-
Caja Espana, Banca Civica 
и оглавяваните от Caixa 
Catalunya и Caixa Sabadell 
банкови групи) биха се ока-
зали с под 6% адекватност на 
първичния капитал в случай 
на рецесия или дългова кри-
за. Нито една от тях няма дъ-
щерно дружество или клон в 
България.

Прозрачност на кри-
териите
Подобно на проведените 
миналата година стрес те-
стове в САЩ целта на евро-
пейската проверка беше да 
покаже доколко добре биха 

се справили банките, ако 
икономическата и пазарната 
ситуация се влошат. За раз-
лика от САЩ обаче, където 
критериите за оценка бяха 
обявени дълго преди да се 
проведат самите тестове, в 
Европа параметрите бяха 
обвити в мъгла до публи-
куването на резултатите в 
петък. Прозрачността на 
процедурата в САЩ доведе 
до ръст на американските 
акции от 36% за последните 
седем месеца. Как ще оценят 
инвеститорите европейските 
резултати, ще стане ясно 
днес, когато отворят паза-
рите.

Голямо отклонение
Не по-малко притеснителен 
е и фактът, че анализаторите 
очакваха тестът да покаже, 
че трезорите в Европа ще 
трябва да наберат между 
30 млрд. EUR (по оценка 
на Nomura Holdings) и 85 
млрд. EUR (според Barclays 
Capital). Обявеният недостиг 
от 3.5 млрд. EUR е далеч 
дори и от долната граница на 
прогнозата. Пазарът едва ли 
е толкова глупав да смята, че 
анализаторите са сгрешили с 
толкова много, коментираха 
експерти пред Bloomberg. 

Макроикономически 
оптимизъм
Съгласно обявените от Ко-
митета на европейските бан-

кови надзорници (CEBS) 
сценарии стрес тестовете 
предвиждат основен и нега-
тивен вариант на макроико-
номическо развитие. Първи-
ят предполага постепенно 
излизане от рецесията (ръст 
на БВП в ЕС от 1% през 2010  
и 1.7% през 2011 г.), докато 
негативният се базира на 
презумпцията за повторен 
икономически спад (нулев 
ръст през тази година и спад 
от 0.4% догодина). Пробле-
мът е, че негативният сце-
нарий е прекалено „мек”, 
смятат наблюдатели. Това 
неизбежно повдига въпроса 
какви биха били резултати-
те, ако икономиката се свие 
с повече от това. 

няма такъв вариант
Макар че негативният сце-
нарий отчита държавния 
риск, той не включва ва-
риант, при който дадена 
страна може да спре да 
изплаща задълженията си. 
Така например при оценка-
та се взимат предвид само 
загубите, които биха поне-
сли банките от държавните 
облигации, които търгуват 
(включени в търговските 
им портфейли), но не и от 
тези, в които са инвестира-
ли до падеж (които се от-
читат в банковите портфей-
ли). В същото време ако се 
вземат например гръцките 
облигации на банките, само 

 Банките, които не издържаха тестовете, първо 
трябва да се опитат да наберат капитал от инвес-
титорите си, смята европейската централна банка

 Снимка BloomBerg

▶

Стрес тестовете се оказаха прекалено добри

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 
2007 г. за условията и реда за определяне на изпълнител от страна на 
бенефициенти на договорена безвъзмездна финансова помощ от Струк-
турните фондове на Европейския съюз и от Програма ФАР на Европей-
ския съюз,

ДУНАВ ПРЕС АД
със седалище в гр. Русе, бул. „Липник” №129
тел.: +35982/ 880 260
факс: :+ 35982/ 880 360
Интернет адрес: www.dunavpress.com, www.sme.government.bg
лице за контакт: Николай Венцеславов Алексиев, на длъжност Изпъл-

нителен Директор, тел.: +359/887 28 23 30 
в качеството си на бенефициент по Договор за безвъзмездна финансо-

ва помощ № ТММ 02-8/17.07.2009г.
обявява

процедура за определяне на изпълнител – Открит избор с обект:
Доставка,монтаж и въвеждане в експлоатация на “Електриче-

ски диспенсър - оборудване за пакетиране на готовата продукция” 
за производствения цех

Пояснителният документ и документацията за провежданата про-
цедура могат да се получат безплатно на адрес: гр. Русе, бул. „Липник” 
№129 всеки работен ден от 9,00 ч. до 17,00 ч.

Пояснителният документ е публикуван и на следния Интернет адрес: 
www.sme.government.bg, www.dunavpress.com  

Оферти се подават на адрес: гр. Русе, бул. „Липник” №129 до 17,00 ч. на 
10.08.2010 г.

“Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна про-
грама „Развитие на конкурентоспособността на българската икономика”, 
съфинансирана от Европейския съюз чрез Европейския фонд за регионално 
развитие. Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи 
от  „Дунав Прес” АД и при никакви обстоятелства не може да се приема, че 
този документ отразява официалното становище на Европейския съюз и 
Договарящия орган.”

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособност-
та на българската икономика” 2007-2013

Операция BG161PO003-2.1.04  „Технологична модернизация в 
малки и средни предприятия”

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ
№ 8976/2004/000145/29.06.2010г

Подписаният Христо Бончев, публичен изпълнител в дирекция «Съ-
биране» при Териториална дирекция гр. В.Търново  ИРМ гр. Габрово, 
съобщавам, че по изпълнително дело № 8976/2004 по описа на същата 
дирекция ще се проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 
254 от ДОПК, в сградата на НАП Офис гр. Габрово, гр.Габрово ул.Радецка 
11, на 17.08.2010г., от 10.00ч. на следните движими вещи/ценни книги/: 
614910/шестстотин и четиринадесет хиляди деветстотин и десет/
броя обикновени поименни акции с номинал/един/лев от №1 000 001 до 
№1 614 910 съгласно Временно удостоверение№2, собственост на „Общин-
ски пазари”ЕООД,ЕИК по БУЛСТАТ 107059835, учредител на „Пазари”АД ЕИК 
по БУЛСТАТ 107533703 при първоначална продажна цена:/един  1,29 лв./един 
лев и двадесет и девет стотинки за 1/един/брой акция

Огледът на вещта/временното удостоверение/ ще се извършва всеки 
присъствен ден от 30.07.2010 г. до 06.08.2010 г., от 10.00ч. до 17.00ч., на 
адрес: гр.Габрово ул. Априловска №7, ет.3, стая№301 и лице за контакт 
Цветомир Венков  

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на 
Териториална дирекция гр.В.Търново Офис гр. Габрово, гр.Габрово 
ул.Радецка 11 всеки присъствен ден от 30.07. 2010г. до 06.08.2010г., от 
9.00 ч. до 17.00ч.. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 17.08.2010г. от  
10.00ч., в сградата на Териториална дирекция гр. В.Търново Офис гр. 
Габрово, гр.Габрово ул.” Радецка” № 11.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 01.08.2010г., по бан-
ковата сметка в ДСК В.Търново  IBAN: BG62 STSA 9300 3300 1473 30 ,BIC: 
STSABGSF. Доплащането на окончателната цена на вещите от обяве-
нития/те за купувач/и и участници в търга се извършва по безкасов 
начин по банкова сметка ТБ „СИБАНК ”АД  - клон Габрово , IBAN: BG27 
BUIB 9888 3322 7984 00,BIC код: BUIBBGSF           

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД, гр. Габрово  Офис гр. Габрово и на страницата на НАП в 
ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg.  

За контакти: телефон  066/815 266 

Съгласно чл. 191, ал. 4 от Закона за публичното предлагане 
на ценни книжа, Съветът на директорите на УД „БенчМарк 
Асет Мениджмънт” АД, уведомява че е представил в Коми-
сия за финансов надзор и „Българска фондова борса – София” 
АД Междинни финансови отчети към 30.06.2010 г. на ДФ „Бен-
чМарк Фонд – 1 Акции и облигации”, ИД „БенчМарк Фонд 
– 2 Акции” АД, ДФ „БенчМарк Фонд – 3 Сектор недвижими 
имоти”, ДФ „БенчМарк Фонд-4 Енергетика”, ДФ „БенчМарк 
Фонд-5 Централна и Източна Европа” и ДФ „БенчМарк 
Фонд-6 Паричен”.

За заинтересованите лица и потенциалните инвеститори 
съобщаваме, че отчетите са на разположение в офиса на Упра-
вляващото дружество – гр. София 1407, бул. „Черни връх” №32А 
всеки работен ден от 08:30 до 17:30, както и на интернет стра-
ница www.benchmark.bg.

ОБЩИНА ТЪРГОВИЩЕ

ЗАПОВЕД
№ З-01-756

гр. Търговище, 15.07.2010 г.

На основание чл. 44, ал. 2 от ЗМСМА, чл. 3, ал. 2; чл. 4, ал. 4; чл. 32, ал. 2, 
т. 1 от ЗПСК във връзка с чл. 2, ал. 1, т. 1; чл. 5 и чл. 6, ал. 1 от Наредбата 
за търговете и конкурсите в изпълнение на Решение № 9/30.04.2010 г. 
на Общински съвет – Търговище 

ЗАПОВЯДВАМ:
Да се проведе публичен търг с явно наддаване за продажба на изцяло 

общинското участие от 361 дяла в капитала на „Хлебопроизводство и 
сладкарство” ООД, представляващо 34,71 % при следните условия:

1. Начална тръжна  цена  335 000  лева 
2. Стъпка за наддаване 30 000 лева
3. Депозит за  участие – 10% от началната тръжна цена се внася по 

банкова сметка IBAN, BG62UBBS80023300143230, BIC код на банка ОББ 
– АД клон Търговище UBBSBGSF в срок до 30-я ден  от обнародване на 
заповедта в “Държавен вестник”.

4. Цялата тръжна цена се заплаща чрез банков превод по банкова 
сметка IBAN BG87UBBS80023200002114, BIC код на банка ОББ – АД клон 
Търговище UBBSBGSF до деня на подписване на договора.

5. Цена на тръжната документация – 1 200 лева (без ДДС) платима в 
касата на Общината. Получава се в стая 75 на Общината.

Срок за закупуване на тръжната документация – до 30-я ден от обна-
родване на заповедта в “Държавен вестник”.

6. Условия за закупуване на тръжната документация:
6.1. По отношение на физически лица:
- документ за самоличност;
-  нотариално заверено пълномощно за закупуване на документация в 

случай, че се закупува документация от името на друго физическо лице
6.2. По отношение на юридически лица:
- документ за самоличност на представляващия дружеството или на 

упълномощеното от него лице
- оригинал или нотариално заверено копие от документ за актуално 

състояние на юридическото лице с дата на издаване не по-рано от 
три месеца от датата на закупуване на тръжната документация или 
посочен ЕИК съгласно чл. 23 от ЗТР

- нотариално заверено пълномощно за закупуване на документацията, 
ако представителната власт на лицето, закупуващо документацията 
не може да се установи от документ за регистрация

- документите на чуждестранните лица се придружават от превод на 
български език, извършен и заверен от заклет преводач.

7. При получаване на тръжната документация, лицата подписват 
декларация за неразгласяване на информация по чл. 11, ал. 1 от НЗИПЛЗИУП 
по ЗПСК и за документите и сведенията, представляващи служебна 
тайна.

В случай на упълномощаване пълномощникът подписва декларация 
лично от свое име, а от името на упълномощителя се  представя 
нотариално заверена декларация.

8. Срокът за подаване на предложенията за участие в търга е до 16 
ч. на 30-я ден от обнародване на заповедта в “Държавен вестник” в 
запечатан непрозрачен плик в ЦАО на Общината.

9. Посещенията в дружеството и оглед на активите му може да се 
извършва от лицата закупили тръжна документация, всеки работен 
ден до деня на търга по ред установен от ръководството на друже-
ството.

10. Търгът ще се проведе на следващия работен ден след изтичане на 
срока по   т. 8 в зала 74 на Общината 10,00 ч.

Д-р КРАСИМИР МИРЕВ, Кмет на Община Търговище
Телефон за връзка 0601 / 68 734

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

Реакция
Западните медии 
са скептични

Резултатите са тол-
кова благоприятни, че 
въобще не изглеждат дос-
товерни, коментира The 
Times. 

Регулаторите приеха, 
че нито една държава 
няма да спре да плаща 
задълженията си, което 
е или смело, или глупа-
во предположение, като 
се има предвид дългова-
та криза в еврозоната, 
посочва Financial Times. 

не само че на банките 
им беше позволено да 
включат всевъзможни 
активи в първичния си 
капитал, ами и най-нега-
тивният сценарий беше 
много далеч от опасени-
ята на пазара, пише The 
Daily Telegraph.

▶

▶

▶

10% от тях са включени в 
търговските им портфей-
ли, а останалите 90% са в 
банковите. 

Какво следва
Европейската централна бан-
ка каза, че провалилите се на 
тестовете трезори трябва да 
се опитат да наберат капитал 
от инвеститорите си, преди 
да се обърнат за подкрепа 

към своите правителства. 
Гърция и Испания веднага 
обявиха, че ще помогнат на 
банките си. Agricultural Bank 
of Greece съобщи, че подгот-
вя емисия права, след като 
отчете недостиг на капитал 
от 242.6 млн. EUR. Прави-
телството, което държи 77% 
от акциите, ще участва в 
увеличението. Петте испан-
ски банки пък ще имат нуж-

да от общо 2 млрд. EUR нов 
капитал. Германската Hypo 
Real Estate, която се нуждае 
от още 1.25 млрд. EUR, едва 
ли ще предприеме действия 
веднага. Според съобщени-
ето на централната банка 
и на финансовия регулатор 
спешна нужда от набиране 
на капитал ще възникне са-
мо ако хипотетичният стрес 
сценарий се реализира.
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Организацията на 
учебния процес в 
Европейския политех-
нически университет 
в Перник е заимствана 
от чужбина
От 1 октомври т.г. отваря 
врати 52-ото висше учебно 
заведение, 5-ият частен 
университет и първият 
частен технически ВУЗ в 
България. Всъщност иде-
ята за Европейския поли-
технически университет 
със седалище в гр. Перник 
е от няколко години, но 
едва на 10 юни т.г. Народ-
ното събрание даде одо-
брението си за проекта. 

На представянето на 
университета ректорът на 
новооткритото заведение 
проф. Христо Христов  
очерта няколко предим-
ства, които диференцират 
ЕПУ както от държавни-
те ВУЗ-ове с технически 
учебни програми, така и 
от съществуващите частни 
университети. 

перлата  
на университета
Европейският политех-
нически университет ще 
е тясно специализиран в 
преподаване на техниче-
ски специалности (“Ин-

Първият частен технически 
университет отваря врати наесен

да ги използват 24 часа в 
денонощието, както е на-
всякъде по света, обобщи 
професорът. Предвижда се 
гост-преподавателите от 
чуждестранни институции 
да участват в оценъчния 
процес, за да се осигури 
контрол на качеството. 

Видеоконференции
Междувременно един път 
в годината ще изнасят 
лекции в Перник, а през 
останалото време - чрез 
видеоконферентна връз-
ка. Някои от лекторите в 
специалност “Архитекту-
ра”, която се осъществява 
в партньорство с Меж-
дународната академия на 
архитектурата, Съюза и 
Камарата на архитектите 
в България, са Пол Анд-
рю (проектирал париж-
кото летище “Шарл дьо 
Гол”), Ричард Ингланд 
(специалист по сакрални 
пространства), Сантяго 
Калатрава (музея на изку-
ствата в Милуоки, САЩ) и 
Манфреди Николети. 

В края на обучението си 
по “Архитектура” студен-
тите ще получат и диплома 
на Международната акаде-
мия на архитектурата.

Перлата в 
универси-

тета е специал-
ността “Архитек-
тура”, обучението 
в която е коренно 
различно от по-
знатото у нас

Училището ще привлича чуждестранни студенти
Общо 380 са 
откритите тази година 
места за степените 
“бакалавър” и 
“магистър”

Университетът е насочен 
предимно към външния па-
зар и ще привлича най-вече 
чуждестранни студенти. 
Презентации са изнесени 
вече в Македония, Сърбия 
и Косово, а тази седмица е 
представянето на универ-
ситета и в Казахстан. От 
Косово вече има подадени 
документи за записване. 

онлайн  
кандидатстване
Самото кандидатства-
не през първата година е 
максимално улеснено и се 
осъществява онлайн. С из-
пит ще се влиза единствено 
в специалност “Архитекту-
ра” (чрез разработване на 
портфолио). При останали-
те е достатъчна диплома и 
оценка от матура, мотива-
ционно писмо и препоръка 
от преподавател. Общо 380 

са откритите тази година 
места за степени “бака-
лавър” и “магистър”, като 
акредитираният капацитет 
на университета е 1800. 
Програмите се предлагат 
на български и на англий-
ски език.

таксите
Семестриалните такси на 
пръв поглед изглеждат ви-
соки - 1500 EUR, но универ-
ситетът е изработил добра 
бонусна система. За отлич-
ните студенти обучението 
може да стане безплатно 
(виж таблицата). Нито едно 
добро частно висше учебно 
заведение по света обаче не 
разчита единствено на пос-
тъпления от студентските 
такси, обясни президентът 

на ЕПУ Тошко Кръстев. В 
противен случай започват 
да се правят компромиси 
с качеството на образова-
нието. 

Финансиране
Поради това университетът 
ще осигурява едва 1/3 от 
финансирането си от сту-
дентски такси. За остана-
лите средства ще разчитаме 
на общи проекти с бизнеса, 
които ще разработваме и 
от които ще печелим съв-
местно, допълни Кръстев. 
Президентът на ЕПУ даде 
за пример вече реалното 
партньорство с телекому-
никационната компания 
“М-Тел” - в момента се 
работи по внедряването на 
нов електронен път, по кой-
то нуждаещи се пациенти 
ще могат да се свързват с 
лекарите си. Част от пос-
тъпленията от платформата 
ще отиват за самия универ-
ситет. Съвместно с “Бал-
канстрой” също се работи 
по строителен проект. Сред 
партньорите на ВУЗ-а са и 
“Сименс” и IBS Bulgaria.

ректорът на ЕпУ проф. Христо Христов ще чете лекции в бакалавърски и  
магистърски специалности по “телекомуникация”
▶

форматика”, “Телекомуни-
кации”, “Компютърни сис-
теми и мрежи” и “Строи-
телно инженерство”). 

Перлата в университе-
та обаче, както подчерта 
проф. Христов, е специ-
алността “Архитектура”. 
“Това е една друга “Ар-
хитектура” от познатата 
у нас,” обясни ръководи-
телят на катедрата проф. 
Стефан Попов. Органи-
зацията на учебния про-
цес е заимствана от добри 
практики на чуждестранни 
университети. 

Дизайн студия
Обучението ще започва с 
формирането на вертикал-
ни дизайн студия от по 10 
студенти и 1 ръководител. 
Преподавателите ще мо-
гат да подбират възпита-
ниците си, а студентите 
да избират в кое студио 
да се включват. Така ще 
осигурим конкурентност-
та вътре в университета, 
обясни арх. Попов. 

Освен това всеки семес-
тър ще се организират из-
ложби на всички изготвени 
проекти, като оценяването 
ще е публично. Отворени-
те дискусии ще включват 
практикуващи архитекти. 
По този начин ще се оце-
няват не само постиже-
нията на студентите, но и 
на техните преподаватели, 
обясни арх. Попов. 

осигурено  
работно място
Друго преимущество, с 
което ВУЗ-ът се гордее, 
е осигуряването на соб-
ствено работно място на 
обучаващите се архитекти. 
По този начин те ще могат 

Успех	 Бонус	от	ЕПУ

5.75 - 6.00 100%

5.25 - 5.74 66%  (2/3)

4.00 - 5.24 33% (1/3)

3.00 - 3.99 0%

▶ Бонуси за покрива-
не на семестриалните 
такси спрямо успеха

Докато се завърши строителството на двете сгради на университета, ЕпУ 
ще се помещава във временни площи
▶

1500
▶ EUR е семестриалната 
такса в Европейския  
политехнически  
университет
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Dinner in the Sky е 
алтернатива 
на скучния ивент 
мениджмънт

Вечеря 
в небето

Фирмените събития вече са нещо обичайно. Дотолкова 
обичайно, че най-често са скучни и отегчителни, защото си 
приличат и рядко успяват да блеснат с някаква оригинал-
ност. Може би заради липсата на въображение от страна на 
компаниите, организиращи събития, а и на самите клиенти 
се залага предимно на стандартните процедури - презента-
ция, музика, коктейл... Всичко обаче се променя, ако просто 
сменим средата. Например  вместо на земята събитието се 
случи във... въздуха. 

Иновативната концепция се нарича Dinner in the Sky и 
срещу сумата от 9 хил. EUR предлага уникална вечеря на 
платформа, издигната от кран на близо 50 метра над земята. 
Мобилната конструкция позволява това да се случи във всяка 
една точка на България, като единственото условие е да има 
около 300 кв. м чисто пространство.

Летящият белгиец
Оригиналната идея е на белгиеца Дейвид Гизел,  собственик 
на фирма за строителна логистика и фен на екстремните 
спортове, но атракцията се предлага вече в над 30 страни в 
Европа чрез фирми партньори. У нас това са две компании 
- Right Rental и 24-7 Event Company, които са и собственици 
на платформата.
Засега в България това се е случвало само два пъти - в София 
за рождения ден на “Глобул”, както и в Пловдив, когато ве-
черя в небето беше организирана и за участниците в третия 

сезон на “ВИП брадър”.

резервирай ми облаче
Обикновено хората търсят “Вечеря в небето” като дейст-
ващ ресторант и искат да запазят места за него като нещо 
непознато и екзотично. “Тази услуга в България ще бъде 
предложена след година-две, когато планираме платформата 
да заработи като ресторант. В момента търсим правилните 
локации и партньори. Сега тя се предлага само за корпо-
ративни клиенти, като гамата от събития е много широка 
- пресконференции, конференции, тиймбилдинг, представяне 
на продукти, ВИП или работни вечери, тестинг на храни и 
напитки и каквото друго се сетите. Специален екип може 
да разработи креативна концепция за всеки клиент”, казва 
Калоян Лалев от 24-7 Event company. Друг вариант е плат-
формата да се наеме и за сватба, но засега това още не се е 
случвало на родна почва.

нещо витае във въздуха...
Платформата има 22 места, които са монтирани около 
правоъгълна маса. Гостите, разбира се, са пристегнати с 
колани, подобно на екстремните атракциони в лунапарко-
вете. По средата на платформата са разположени храната 
или техниката за презентацията (зависи каква е целта ви) и 
персоналът, който ви обслужва - до петима души: готвачи, 
сервитьор, фотограф и др. Кранът издига платформата на ви-

сочина между 40 и 50 метра и...Voila! Локацията почти няма 
значение, но практиката в Европа показва, че най-предпо-
читани са туристически комплекси, паркове, крайбрежията 
или просто над улиците на града - навсякъде, откъдето се 
открива красива гледка. 

Вечерята във въздуха е най-атрактивният вариант. Готви се 
направо горе, като не е разрешено да се ползва открит огън 
поради съображения за сигурност, но може да се готви на 
електричество или барбекю с газ. За улеснение компаниите 
собственици работят с кетърингова компания, но разбира се, 
се съобразяват с индивидуалните желания на клиентите. 

екстрите
Предлагат се и други екстри според нуждите на събитието 
-  ефектно осветление, озвучаване, TV екрани, както и съ-
действие по цялостното организиране на събитието. Ако е 
студено, Dinner in the Sky предлага и система за отопление 
с инфрачервени лъчи.

Допълнително се предлага и още една платформа, на 
която може да бъде настанена някаква атракция - диджей, 
музикална банда или пък продукт, който компанията иска да 
представи - например автомобил. Друг плюс за компаниите 
е възможността за реклама на клиента благодарение на 
поставения отдолу транспарант, на който може да се сложи 
неговото фирмено лого.

Ани Коджаиванова

Безопасност
Техниката се проверява на 3 месеца  
Организаторите уверяват, че всичко е максимално без-
опасно. Техниката е сертифицирана и се проверява на 
всеки три месеца. Екипът е от професионалисти, преми-
нали трейнинги в Белгия и други партньорски страни. 
“Въпреки че платформата не се влияе от атмосферните 
условия и гарантира приятно издигане и меко кацане, 
добре е гостите да нямат проблеми с вестибуларния апа-
рат или аерофобия”, казва Калоян Лалев. Няма и възрас-
тови ограничения, но има такива за височина - 1.5 м е 
минималният ръст, който се изисква, за да бъдат  ефек-
тивни коланите на седалките.

Цена

9000
EUR струва удоволствието да се наеме платформата 

Dinner in the Sky за осем часа. В цената не са включени 
допълнителните екстри

▶
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